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Vážení spoluobčané,

Rampušák předal vládu Kačence, a to signalizuje příchod jara a s ním prvního čísla Dešt-
níku 2019. Zima, která nám po letech předvedla svoji sílu, se své vlády nebude chtít jen tak 
lehce vzdát, a tak možná ještě zažijeme pár jejich záchvěvů. Vždyť staré pranostiky praví: 
„Dokud nezafouká Úhor, zima neskončila“, uvidíme, jestli to bude platit i pro tu letošní.  
I když bylo sněhu víc než v předchozích letech, tak jste si možná všimli, že dlouhodobý 
nedostatek vláhy nebyl zdaleka doplněn a mnohé potůčky, které tekly ještě v letních 
měsících, již vyschly. To značí, že šetřit s vodou bude nutné i nadále. A tak uvidíme, 
jestli léto bude opět tak horké a skoupé na srážky jako v to loňské. 

A co nás letos v obci čeká? V květnu začne stavební činnost v rámci akce výstav-
ba rozhledny na Velké Deštné. V tuto chvíli se intenzivně pracuje na dílně. Na webu  
a facebooku obce se budeme snažit přidávat aktuální fotografie z výstavby. Předpo-
kládaný termín dokončení je září 2019, kdy by také mělo dojít k jejímu slavnostnímu 
otevření. Dále bude probíhat výměna veřejného osvětlení v části Plasnice a od křižo-
vatky na Rychnov po hotel Orlice. Začátkem června se budete moci „vyřádit“ na no-
vém workoutovém hřišti. Připravuje se projekt na opravu bytovky čp. 129. V letních 
měsících by měla být opravena podlaha v tělocvičně, také musí dojít k opravě střechy 
nad jídelnou. Řeší se další problémy s objekty v majetku obce a příprava stavebního 
povolení na lokální opravu komunikace k Matouši. Také proběhly úpravy na obecním 
úřadě. Kulturní výbor připravuje přihlášku do soutěže Vesnice roku a některé další no-
vinky uvedené v kalendáři akcí. Věřím, že se budeme na jednotlivých akcích potkávat.  
První z nich je Jarní úklid obce, který proběhne v sobotu 27. dubna, bližší informace 
budou na plakátech.

Z P R A V O D A J   O B C E
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Vás zve k návštěvě 

Kačenčiny pohádkové říše
www.orlickehory.eu

kacenka@destne.info

Deštné v Orlických horách
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Pořad bohoslužeb o Velikonocích 2019
v kostele sv. Máří Magdaleny v Deštném v O.h. a v kostele sv. Matouše v Jedlové v O. h.

14. 4. 2019 Květná (Pašijová) neděle: Památka slavného  
vjezdu Ježíše Krista do Jeruzaléma s připomínkou 
Kristova umučení a začátek Svatého Týdne – mše 
svatá v 9:30 (kostel sv. Máří Magdalény, Deštné  
v O. h.). 

17. 4. 2019 Středa sv. týdne: Mše svatá v 16:30 (kostel sv. Máří Magda-
lény).

18. 4. 2019 Zelený Čtvrtek: Památka „Poslední večeře Páně“ 
– mše svatá v 16:30 (kostel sv. Máří Magdalény – Deštné v O. 
h.).

19. 4. 2019 Velký Pátek: Památka „Umučení Ježíše Krista“ – Velkopáteční 
obřady v 16:30 (ZMĚNA: kostel sv. Matouše, Jedlová v O. h. – 
u DCŽM Vesmír).

20. 4. 2019 Bílá Sobota: Den, kdy Kristus ležel v hrobě (není
tedy mše svatá).

20. 4. 2019 Bílá Sobota VEČER : „Velikonoční Vigilie (bdění)“ 
– Slavnost vzkříšení – mše svatá v 20:00 (kostel  
sv. Máří Magdalény, Deštné v O. h.).

21. 4. 2019 Boží Hod Velikonoční (Největší svátek v roce):
Mše svatá v 9:30 (kostel sv. Máří Magdalény, Deštné
v O. h.). Tímto dnem také začíná Velikonoční Oktáv
– týden slavení Zmrtvýchvstání Páně.

22. 4. 2019 Velikonoční pondělí: Mše svatá v 9:30 (kostel  
sv. Máří Magdalény, Deštné v O. h.).

SVAT Ý T ÝDEN

VLASTNÍ VELIKONOCE
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Vážení spoluobčané,

Rampušák předal vládu Kačence, a to signalizuje příchod 
jara a s ním prvního čísla Deštníku 2019. Zima, která nám po 
letech předvedla svoji sílu, se své vlády nebude chtít jen tak 
lehce vzdát, a tak možná ještě zažijeme pár jejich záchvěvů. 
Vždyť staré pranostiky praví: „Dokud nezafouká Úhor, zima 
neskončila“, uvidíme, jestli to bude platit i pro tu letošní.  
I když bylo sněhu víc než v předchozích letech, tak jste si mož-
ná všimli, že dlouhodobý nedostatek vláhy nebyl zdaleka do-
plněn a mnohé potůčky, které tekly ještě v letních měsících, 

již vyschly. To značí, že šetřit s vodou bude nutné i nadále. A tak uvidíme, jestli léto 
bude opět tak horké a skoupé na srážky jako v to loňské. 

A co nás letos v obci čeká? V květnu začne stavební činnost v rámci akce výstav-
ba rozhledny na Velké Deštné. V tuto chvíli se intenzivně pracuje na dílně. Na webu  
a facebooku obce se budeme snažit přidávat aktuální fotografie z výstavby. Předpo-
kládaný termín dokončení je září 2019, kdy by také mělo dojít k jejímu slavnostnímu 
otevření. Dále bude probíhat výměna veřejného osvětlení v části Plasnice a od křižo-
vatky na Rychnov po hotel Orlice. Začátkem června se budete moci „vyřádit“ na no-
vém workoutovém hřišti. Připravuje se projekt na opravu bytovky čp. 129. V letních 
měsících by měla být opravena podlaha v tělocvičně, také musí dojít k opravě střechy 
nad jídelnou. Řeší se další problémy s objekty v majetku obce a příprava stavebního 
povolení na lokální opravu komunikace k Matouši. Také proběhly úpravy na obecním 
úřadě. Kulturní výbor připravuje přihlášku do soutěže Vesnice roku a některé další no-
vinky uvedené v kalendáři akcí. Věřím, že se budeme na jednotlivých akcích potkávat.  
První z nich je Jarní úklid obce, který proběhne v sobotu 27. dubna, bližší informace 
budou na plakátech.

Jaro s probouzející se přírodou vybízí k úklidu, a tak ukliďme nejen ve svých pří-
bytcích a před nimi, ale také ve své duši. Najděme si chvilku na relaxaci, setkání se 
sousedy, přáteli, známými. Choďme do přírody, vnímejme krásy kolem sebe, radujme 
se z maličkostí. Snažme se vstávat s úsměvem. Nikdy nevíme, jaké události nám život 
přinese, a tak pokud to jde, tak úsměv je to nejjednodušší, co lze rozdávat. Hezké jarní 
dny.

 Alena Křížová, starostka

„Mít rád lidi a milovat lidi, to je celé tajemství a snad jediný recept na štěstí.“
Jan Werich
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Z obecního úřadu
Volby 
 Volby do Evropského parlamentu byly stanoveny na pátek 25. května a sobotu  
25. května 2019. První den voleb začíná hlasování ve 14 h a končí ve 22 h, druhý den 
voleb hlasování začíná v 8 h a končí ve 14 h.

V Deštném v Orlických horách se bude hlasovat jako obvykle v jediném volebním 
okrsku. Volební místností bude kancelář obecního úřadu (čp. 61).

Hlasovací lístky budou voličům dodány nejpozději 3 dny před dnem voleb. Popřípa-
dě budou k dispozici ve volební místnosti. LZ

Ze zasedání zastupitelstva
 Usnesení z 2. zasedání Zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách ze dne 28. 11. 2018
— Usnesení č. 1/2/2018– Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách určuje ově-
řovatele zápisu Jaromíra Meiera a Richarda Přikryla, zapisovatelku Lenku Zábran-
skou.
— Usnesení č. 2/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
program zasedání.
— Usnesení č. 3/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
pro rok 2019 cenu vodného ve výši 26,97 Kč/m3+DPH a cenu stočného ve výši 34,13 
Kč/m3+DPH.
— Usnesení č. 4/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bylo sezná-
meno a bere na vědomí hospodaření provozu VaK ke dni 30. 9. 2018 předložené VODA 
CZ SERVICE s. r. o., IČ 27545547.
— Usnesení č. 5/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách v rámci plá-
nu obnovy majetku na rok 2019 schvaluje:

• Opravu oplocení VDJ ve výši 46.800,- Kč + DPH.
• Zateplení ČOV – česlovna instalace celoplastových dveří, zateplení podhledu 
místnosti ve výši 101.340,- Kč+ DPH.
• Čerpací stanice – místnost rozvaděče instalace celoplastových dveří ve výši 
23.200,- Kč+DPH.

— Usnesení č. 6/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
úpravu rozpočtu k 28. 11. 2018 včetně navýšení rozpočtu školy o 300 tis Kč.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách souhlasí s použitím rezervního fon-
du Základní školy a Mateřské školy Deštné v Orlických horách na dofinancování pro-
vozních nákladů včetně mezd roce 2018.
— Usnesení č. 7/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
plán inventur na rok 2018 včetně inventarizačních komisí v tomto složení: 

• Hlavní inventarizační komise: Jaromír Meier, Ing. Petr Prouza, Martin Struhař
• Obecní úřad: Ing. Eva Kotyzová, Martin Struhař, Alena Křížová.
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• Základní škola a Mateřská škola: Arpád Lörincz, Alena Křížová, Mgr. Hana 
 Brychtová.
• Hasiči: Ing. Eva Kotyzová, Martin Struhař, Petr Hájek.
• VaK: Jaromír Meier, Alena Křížová.
• Místní hospodářství: Richard Přikryl, Martin Struhař, Alena Křížová.
• Muzeum: Kateřina Tenchová Dismanová, Richard Přikryl, PhDr. Bohumír 
 Dragoun.
• Byty: Ing. Petr Prouza, Alena Křížová.
• Doprava: Jaromír Meier, Arpád Lörincz, Alena Křížová.
• Zdravotnictví: Ing. Petr Prouza, Ing. Eva Kotyzová, Alena Křížová.
• Dokladová inventura: Jaromír Meier, Ing. Petr Prouza, Martin Struhař, Martina 
 Paďouková.

— Usnesení č. 8/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
záměr směny pozemku parc. č. 644/7 v k. ú. Deštné v Orlických horách ve vlastnictví 
obce Deštné v Orlických horách a pozemku parc. č. 644/6 v k. ú. Deštné v Orlických 
horách ve vlastnictví FPOS a. s., IČ 27546098.
— Usnesení č. 9/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách neschvaluje 
záměr prodej pozemku parc. č. 722/1 v k. ú. Jedlová v Orlických horách z důvodu za-
chování přístupu na okolní pozemky.
— Usnesení č. 10/2/2018 –Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických odročuje schválení 
Strategického plánu obce Deštné v Orlických horách pro období 2018-2025 na zase-
dání 19. 12. 2018.
— Usnesení č. 11/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
ukončení nájmu k 14. 1. 2019 XXXX v bytě v čp. 164.
— Usnesení č. 12/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách odročuje 
projednání případné náhrady za kuchyňskou linku v bytě nájemce XXXX na zasedání 
dne 19. 12. 2018.
— Usnesení č. 13/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách odročuje 
projednání pronájmu bytu v čp. 164 v prvním nadzemním podlaží se vstupem čelně  
z chodby na zasedání dne 19. 12. 2018.
— Usnesení č. 14/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
rozšíření bytové jednotky v čp. 164 a s tím spojenou změnu užívání nebytových prostor 
v přízemí.
— Usnesení č. 15/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
přidělení bytu č. 14 v čp. 433 v Deštném v Orlických horách XXXX. Nájemní smlouva 
bude uzavřena od 1. 1. 2019 na dobu určitou 1 roku.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podpisem ná-
jemní smlouvy.
— Usnesení č. 16/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických schvaluje nákup 
trezoru XXXX za cenu 5700 Kč.
— Usnesení č. 17/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bylo se-
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známeno a bere na vědomí informace o závodu psích spřežení Šediváčkův long 2019.
— Usnesení č. 18/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických schvaluje doku-
mentaci skutečného stavu – přístavba a nástavba čp. 329 Deštné v Orl. h., stavebník 
KÖHLER s. r. o., Havlíčkova 1113, 547 01  Náchod.
— Usnesení č. 19/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
projektovou dokumentaci na akci: „Přístavba objektu čp. 176 v Deštném v Orlických 
horách“, investor XXXX, zpracovanou firmou Drobný Architects, architektonický 
ateliér, s. r. o., IČ 26499924.
— Usnesení č. 20/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
předloženou cenovou nabídku na ocenění obchodního podílu firmou A-Consult plus, 
spol. s. r. o., IČ 41186907, se sídlem Praha 1, Palladium, Na Poříčí 3a, PSČ 110 00.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku zajištěním ob-
jednávky.
— Usnesení č. 21/2/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
smlouvu o dílo se smlouvou příkazní s Dobrovolným svazkem obcí Mikroregion Se-
vero-Lanškrounsko, IČ 01349341, se sídlem Dolní Čermná 76, PSČ 561 51, na projekt 
Obec Deštné v Orlických horách – pořízení techniky pro JSDH.

 Usnesení ze 3. zasedání Zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách ze dne 19. 12 2018
— Usnesení č. 1/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách určuje ově-
řovatele zápisu Jaromíra Meiera a Ing. Petra Prouzu, zapisovatelku Lenku Zábran-
skou.
— Usnesení č. 2/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
program zasedání.
— Usnesení č. 3/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
úpravu rozpočtu k 19. 12. 2018.
— Usnesení č. 4/3/2018 nebylo schváleno.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách souhlasí se zařazením výdajové po-
ložky na studii víceúčelové tělocvičny do rozpočtu obce na rok 2019.  
— Usnesení č. 5/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
rozpočet obce na rok 2019 jako schodkový ve výši příjmů 24 315 338 Kč, ve výši výdajů 
31 335 413 Kč, splátky úvěrů ve výši 220 000 Kč, financování ve výši 7 240 075 Kč.

Závaznými ukazateli rozpočtu roku 2019 stanovuje paragrafy. Závaznými ukazate-
li rozpočtu stanovuje § 3119 dle rozpočtové skladby, položka 5331, jako závazný uka-
zatel příspěvku pro příspěvkovou organizaci Základní škola a Mateřská škola Deštné 
v Orlických horách, IČ 75015919, ve finanční výši 3.130.250 Kč a § 3315 dle rozpoč-
tové skladby položka 5222 jako závazný ukazatel příspěvku na provoz Muzea zimních 
sportů, turistiky a řemesel ve finanční výši 500 000 Kč. 
— Usnesení č. 6/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
střednědobý rozpočtový výhled obce na období 2020 -2022.  
— Usnesení č. 7/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
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Strategický plán obce Deštné v Orlických horách pro období 2018-2025.
— Usnesení č. 8/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bylo se-
známeno a bere na vědomí uzavření nájemní smlouvy s XXXX na byt č. 14 v čp. 433  
v Deštném v Orlických horách od 20. 12. 2018. 
— Usnesení č. 9/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
přidělení bytu č. 15 v čp. 433 v Deštném v Orlických horách XXXX. Nájemní smlouva 
bude uzavřena od 1. 1. 2019.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podpisem ná-
jemní smlouvy.
— Usnesení č. 10/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách neschva-
luje žádost XXXX na odkoupení kuchyňské linky včetně spotřebičů v bytě v čp. 164.
— Usnesení č. 11/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bylo sezná-
meno a bere na vědomí opravy v bytě v čp. 164 XXXX.
— Usnesení č. 12/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvalu-
je přidělení bytu v čp. 164 v prvním nadzemním podlaží (přízemí) se vstupem čelně  
z chodby XXXX. Nájemní smlouva bude uzavřena od 15. 1. 2019.
— Usnesení č. 13/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
přidělení bytu v čp. 164 v druhém nadzemním podlaží (1. poschodí) vpravo XXXX  
a XXXX. Nájemní smlouva bude uzavřena po předání bytu nynějším nájemcem.
— Usnesení č. 14/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvalu-
je nabídku na projektovou dokumentaci ke společnému povolení a provedení stavby 
„Stavební úpravy a nástavba bytového domu v Deštném v O.h. č.p. 129“,  předloženou 
Ing.  Arch. Klárou Bittnerovou dle předložené cenové nabídky.
— Usnesení č. 15/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických bylo seznámeno 
s nabídkami firem na vybudování workoutového hřiště a schvaluje zhotovitele wor-
koutového hřiště firmu LLAMARO s. r. o., IČ 28764307, se sídlem Vrbice 51, 517 41 
Vrbice.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podpisem 
smlouvy.
— Usnesení č. 16/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
Dodatek ke smlouvě č. 950251 s firmou Marius Pedersen a. s., IČ 42194920, se sídlem 
Průběžná 1940/3, 500 09 Hradec Králové.
— Usnesení č. 17/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
místní poplatek za provoz systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívá-
ní a odstraňování komunálních odpadů pro rok 2019 ve výši 500 Kč.
— Usnesení č. 18/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
termíny zasedání zastupitelstva obce v roce 2019: 30. 1., 1. 3., 3. 4., 15. 5., 21. 6., 28. 8., 
25. 9., 8. 11., 18. 12.
— Usnesení č. 19/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
spolku Provarhany z. s., IČ 04692896, se sídlem Val 19, 518 01 Dobruška dar z rozpoč-
tu obce ve výši 10.000 Kč na opravu varhanního pozitivu.
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— Usnesení č. 20/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
podporu nemocnice v Rychnově nad Kněžnou.  Výše příspěvku pro její zachování bude 
upřesněna. 
— Usnesení č. 21/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
uzavření dohody o provedení práce na období 2018-2022 s XXXX.
— Usnesení č. 22/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
uzavření Smlouvy o poskytování služeb v oblasti výpočetní techniky, software a údrž-
bě výpočetní techniky s firmou ACT CZ s. r. o., IČ 25292846, se sídlem Kostelní 41, 
518 01 Dobruška.  

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podpisem 
smlouvy.
— Usnesení č. 23/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
projektovou dokumentaci na akci: „Nástavba, přístavba a stavební úpravy hotelu Alfa 
Resort“, investor GOBERNAL a. s., zpracovanou Ing. arch. Miroslavem Velehrad-
ským, IČ 47938641.
— Usnesení č. 24/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
projektovou dokumentaci na akci: „Rozvody pro technické zasněžování sjezdovky Zá-
koutí“, investor SPORTprofi s. r. o., zpracovanou firmou Bittner architects s. r. o., IČ 
28792289.
— Usnesení č. 25/3/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
uzavření splátkového na XXXX způsobenou škodu v Deštném v Orlických horách, 
čp. 125.

 Usnesení ze 4. zasedání Zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách ze dne 30. 1. 2019
— Usnesení č. 1/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách určuje ově-
řovatele zápisu Jaromíra Meiera a Martina Struhaře, zapisovatelku Lenku Zábran-
skou.
— Usnesení č. 2/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
program zasedání.
— Usnesení č. 3/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách v souladu 
s § 72 odst. 2 a § 84 odst. 2 písm. n) zákona o obcích stanoví od 1. 2. 2019 odměnu za 
výkon funkce XXXX. 
— Usnesení č. 4/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
směnu oddělené části pozemku parc. č. 644/7 v k. ú. Deštné v Orlických horách o vý-
měře 44 m2 ve vlastnictví obce Deštné v Orlických horách za oddělenou část pozemku 
parc. č. 644/6 v k. ú. Deštné v Orlických horách o výměře 10 m2 ve vlastnictví firmy 
FPOS a. s., IČ 27546098, se sídlem Třebovská 111, 562 01 Ústí nad Orlicí dle před-
loženého návrhu GP s tím, že ze strany firmy FPOS a. s. bude uhrazen doplatek za 34 
m2 ve výši 8500 Kč. Náklady na vyhotovení GP a vklad do katastru nemovitostí bude 
uhrazen firmou FPOS a. s.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podpisem směn-
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né smlouvy.
— Usnesení č. 5/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bylo se-
známeno a bere na vědomí, že XXXX nedodržel termín předání bytu a byt předal  
30. 1. 2019.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje posunutí termínu pro 
uzavření nájemní smlouvy k uvolněnému bytu 3+1 v 1. nadzemním podlaží čp. 164 se 
XXXX na 1. 2. 2019.
— Usnesení č. 6/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
žádost XXXX na provedení stavebních úprav v bytě č. 4 v druhém nadzemním podlaží 
v čp. 164 za podmínek, že práce spojené s probouráním otvoru ve zdi provede odborná 
osoba určená obcí Deštné v Orlických horách, provedení přepažení místnosti, výměnu 
vany a obkladů v koupelně provede na své náklady nájemce XXXX. 
— Usnesení č. 7/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
změnu výše nájemného v bytech v čp. 164 z trojnásobku na dvojnásobek nájemného  
s účinností od 1. 2. 2019. Ostatní nájemné se nemění.
— Usnesení č. 8/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bylo sezná-
meno a bere na vědomí výzvu Krajské hygienické stanice Královéhradeckého kraje 
v souvislosti se stavebními úpravami v čp. 164 na dodání hlukového posouzení nově 
vzniklé obytné místnosti.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku prověřením mož-
nosti ponechání nebytového prostoru šatna, komora a následné zaslání na hygienu.
— Usnesení č. 9/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bylo sezná-
meno a bere na vědomí předložený nabídkový rozpočet na opravu podlahy v tělocvičně 
v Základní škole a Mateřské škole Deštné v Orlických horách v předpokládané výši 
1.400.000 Kč s DPH.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podáním žádosti 
o dotaci a přípravou zadávací dokumentace pro výběr zhotovitele.
— Usnesení č. 10/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bylo sezná-
meno a bere na vědomí předběžnou cenu na zateplení dvou stěn bytového domu čp. 
164 ve výši 688.275 Kč s DPH.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku přípravou pod-
kladů pro výběr zhotovitele a zjištěním ceny za nátěr střechy bytového domu čp. 164.
— Usnesení č. 11/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bylo sezná-
meno a bere na vědomí informaci o opravě místní komunikace k Matouši.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje podání žádosti na Minis-
terstvo pro místní rozvoj do programu Podpora obnovy a rozvoje venkova na rok 2020.
— Usnesení č. 12/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bylo se-
známeno a bere na vědomí žádost Základní školy a Mateřské školy TRIVIUM PLUS  
o. p. s. Dobřany, IČ 64829804 o poskytnutí příspěvku z rozpočtu obce. 

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách přesouvá projednání tohoto bodu na 
příští zasedání zastupitelstva.
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— Usnesení č. 13/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách neschvalu-
je poskytnutí příspěvku Sociálním službám Města Opočno.
— Usnesení č. 14/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
projektovou dokumentaci na akci: „Stavba skladu u rodinného domu v Deštném v Or-
lických horách“, na pozemku parc.č. 644/27 v k. ú. Deštné v Orlických horách,  zpra-
covanou XXXX, investor XXXX.
— Usnesení č. 15/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
vydání územního souhlasu na akci: „Deštné v Oh, p.č.6781, knn, na pozemku parc.č. 
678/1 v k.ú. Jedlová v Orlických horách“, zpracovanou firmou Energomontáže Vo-
troubek, IČ 28791274.
 — Usnesení č. 16/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických schvaluje projek-
tovou dokumentaci na akci: „Požární nádrž k objektu Jiráskův dům, č. p. 18 Deštné  
v Orl. horách“ na pozemku parc. č. 1086/1 v k. ú. Deštné v Orlických horách, zpraco-
vanou firmou Stapring, s. r. o., IČ 64788229, investor XXXX.
— Usnesení č. 17/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje:

• Projektovou dokumentaci na stavbu „IV-12-2014627 Deštné v O. h. 269, Smut-
ný – úprava kNN“ s tím, že pod místní komunikací na pozemku parc. č. 742/1 v k. 
ú. Jedlová v Orlických horách bude proveden protlak a na komunikaci nacházející 
se na pozemku parc. č. 510/3 v k. ú. Jedlová v Orlických horách bude trasa vedena 
krajem komunikace, po realizaci dojde následně k jejímu zhutnění.
• Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení věcného břemene a dohodu o umístění 
stavby č. IV-12-2014627/SOBSVB/02.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podpisem smlouvy.
— Usnesení č. 18/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
připojení se k mezinárodní kampani „Vlajka pro Tibet“ vyvěšením tibetské vlajky na 
budově obecního úřadu dne 10. března 2019. 
— Usnesení č. 19/4/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
snížení částky na ½ ceny pronájmu.

 Usnesení z 5. zasedání Zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách ze dne 1. 3. 2019
— Usnesení č. 1/5/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách určuje ově-
řovatele zápisu Jaromíra Meiera a Richarda Přikryla, zapisovatelku Lenku Zábran-
skou.
— Usnesení č. 2/5/2019– Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
program zasedání.
— Usnesení č. 3/5/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
podání žádosti na Státní pozemkový úřad o bezúplatný převod a bezúplatný převod 
pozemků parc. č. 198/4, 198/5, 198/13, všechny v k. ú. Jedlová v Orlických horách.
— Usnesení č. 4/5/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje: 

• Smlouvu o výpůjčce majetku č. UZSVM/HRK/91/2019-HRKM na pozemek 
parc. č. 781/18 v k. ú. Deštné v Orlických horách.
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• Smlouvu o výpůjčce majetku č. UZSVM/HRK/118/2019-HRKM na pozemek 
parc. č. 5/4 v k. ú. Jedlová v Orlických horách.
• Uzavřené s Česká republika – Úřad pro zastupování státu ve věcech  
 majetkových, IČ 69797111, se sídlem Rašínovo nábřeží 390/42, 128 00  Praha 2.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podpisem smluv. 
— Usnesení č. 5/5/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
záměr směny pozemků parc. č. 748/115 o výměře 84 m2, parc. č. 748/125 o výměře 
263 m2 odděleného z pozemku parc. č. 748/108, parc. č. 748/127 o výměře 373 m2 

odděleného z pozemku parc. č. 748/113, všechny v k. ú. Deštné v Orlických horách 
ve vlastnictví obce Deštné v Orlických horách a pozemků parc. č. 748/135 o výměře  
155 m2 a parc. č. 748/140 o výměře 565 m2  oddělených z pozemku parc. č. 748/58  
v k. ú. Deštné v Orlických horách ve vlastnictví XXXX.
— Usnesení č. 6/5/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bylo se-
známeno a bere na vědomí informace ředitelky Základní školy a Mateřské školy Mgr. 
Hany Brychtové o akcích školy a předpokládaném počtu žáků k zápisu do 1. třídy.
— Usnesení č. 7/5/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách neschva-
luje Základní škole Trivium Plus o. p. s., IČ 64829804, se sídlem Dobřany 2, 518 01 
Dobruška, poskytnutí dotace z rozpočtu obce na investiční a neinvestiční náklady 
spojené s provozem školy ve výši 4.000 Kč za jednoho žáka v celkové výši 64.000 Kč.
— Usnesení č. 8/5/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bylo sezná-
meno a bere na vědomí:

• Žádost XXXX o odstoupení od nové nájemní smlouvy.
• Přidělení bytu 3+1 v 1. nadzemním podlaží čp. 164 XXXX. Jeho vybavení ku-
chyňskou linkou včetně spotřebičů, opravu podlahy a tím posunutí termínu zahá-
jení užívání.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje úhradu nájemného XXXX 
od 1. 3. 2019.
— Usnesení č. 9/5/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bylo sezná-
meno a bere na vědomí nabídku firmy Všeobecný lékař s. r. o. na provozování ordinace 
všeobecného praktického lékaře v obci a informace podané XXXX.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku svoláním schůz-
ky s oběma subjekty v týdnu od 11. 3. do 15. 3. 2019.
— Usnesení č. 10/5/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
přijetí účelové neinvestiční dotace ve výši 80.000 Kč a Smlouvu o poskytnutí dotace  
z rozpočtu Královéhradeckého kraje č. 19RGI02-0029 na akci Svátky skla – tavení 
skla dřevem XXVIII. ročník.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podpisem 
smlouvy.
— Usnesení č. 11/5/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
projektovou dokumentaci na akci: „Rekreační objekt na st.p.č. 694 a p.č. 644/6 v k.ú. 
Deštné v Orlických horách“, zpracovanou Ing. Milan Pour, IČ 16742613, se sídlem Ha-
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klova 1317, 508 11 Hořice v Podkrkonoší, investor FPOS, a.s., Třebovská 111, 562 01 
Ústí nad Orlicí včetně:

• Vybudování sjezdu z místní komunikace 10 c nacházející se na pozemku parc. 
č. 1985/2 přes pozemek parc. č. 644/2 oba v k. ú. Deštné v Orlických horách  
s tím, že při budování sjezdu nedojde k narušení asfaltového povrchu, nedojde ke 
změně odtokových poměrů a před započetím prací budou vytyčeny všechny sítě  
v majetku obce
• Souhlasu s přesahem požárně nebezpečného prostoru do pozemku parc.  
č. 644/18 v k. ú. Deštné v Orlických horách.

— Usnesení č. 12/5/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
uzavření dodatku (1) č. PC 1966915066 ke smlouvě  dílo č. PC 1866915237 s firmou 
Profesionálové a. s., IČ 28806123, se sídlem Haškova 1714/3, 500 02  Hradec Králové, 
na zhotovení projektové dokumentace na akci: „Deštné v Orlických horách – oprava 
místních komunikací“.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podpisem dodat-
ku ke smlouvě.
— Usnesení č. 13/5/2019 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bylo sezná-
meno a bere na vědomí informace o stavu připravovaných projektů:

• Podaná žádost o podporu na opravu podlahy v tělocvičně ZŠ a MŠ Deštné v Or-
lických horách
• Podání žádosti o podporu na akci Svátky skla – Tavení skla dřevem XXVIII. roč-
ník z grantového programu ŠKODA AUTO

Alena Křížová, starostka

Přijatá usnesení ze zasedání Zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách najdete 
také na: http://www.obec-destne.cz/urad-2/

Pozn. Na základě Zákona o ochraně osobních údajů a GDPR neuvádíme některé cit-
livé údaje.

Jarní úklid obce

 Vážení spoluobčané a milé děti, v sobotu 27. 4. 2019 budeme vítat jaro. Začneme 
jarním úklidem obce. Práce a občerstvení bude jistě dost pro všechny. Sraz je v 9,00 h 
na zahradě muzea. Pytle na odpadky a ochranné pomůcky jsou zajištěny.
Těšíme se na Vás. 

Jarní sVoz nebezpečného odpadu 
 Jarní svoz nebezpečného odpadu proběhne v sobotu 11. května na sběrném dvoře  
za hasičskou zbojnicí od 9,45 h do 10,10 h. 
 LZ
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Z historie

čechy – orlické hory

díl V. hory orlické

počasí

 Ve vyšších polohách, zvláště na nejvyšších svazích podhůří, nabývají rázu v prav-
dě horského. Stavení namnoze dřevěná, jsou různo roztroušená, jak již o tom místem 
svým byla zmínka. Chodníčky mezi nimi sotva znatelné mizejí ovšem v zimě nadobro.

Sněhu napadá tu obyčejně tuze vysoko, a proto obyvatelé těchto odlehlých vsí ozna-
čují velikými snětěmi nebo menšími stromky do sněhu zaraženými tvrdé chodníky, 
ke studni a ke kostelu hlavně vedoucí. Nezřídka se přiklání, že prudká vánice stavení 
zavěje, tak že obyvatelé ráno mají ve světnici tmu, pak arci je nutno vikýřem vylézti  
a sníh lopatou prohazovati.

Vichry jako by tu doma byly. Zvláště ostrý je východní, jenž přicházeje z Kladské 
strany chlad a sychravo sem do podhůří až na samé úpatí přináší, a je zajímavo, že mu 
na Rychnovsku a v okolí „Polák“ říkají. Jet jméno to starého původu, zajisté ještě z dob, 
kdy horami Orlickými říše Česká hraničila s Polskem.
 Společnou prací spisovatelů a umělců českých

Veda Fr. Ad. Šubert a F. A. Borovský, V Praze vydavatel a nakladatel J. Otto
Pokračování příště.

Vybral W
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zita – poslední císařoVna

 V loňském roce jsme si připomínali výročí založení Československé republiky. Po-
dunajskou monarchii odvál čas a stala se historií.  Habsburkové již nesedí  ve Vídni na 
trůně, ale jejich rozhodnutí ovlivňovalo po staletí nejen osud českého národa, ale celé 
Evropy. Před pár dny jsme si mohli připomenout (ale povětšinou nepřipomněli) třicá-
té výročí úmrtí Zity Bourbonsko-Parmské, celým jménem Zita Maria delle Grazie 
Adelgonda Micaela Raffaela Gabriella Giuseppina Antonia Luisa Agnese, Principessa 
di Borbone di Parma,  manželky posledního rakouského císaře a českého a uherského 
krále Karla I.. 

Po rozpadu mnohonárodnostní monarchie doufal císař Karel I. v udržení některých 
částí soustátí pod svým vlivem. Počítal s Uhry a hlavně s Rakouskem. Po vyhlášení 
republiky a tzv. Habsburského zákona odchází rodina do exilu do Švýcarska. Nejprve 
se zdržovali na zámku Wartegg na Bodamském jezeře a později  Pranginsu na Ženev-
ském jezeře. Zita pokládala znovunabytí práva na trůn jako povinnost danou shůry. 
Karel I. rezignoval, ale Zita jej proto povzbuzovala, aby se nevzdával a podporovala 
ho při jeho pokusu o návrat na trůn. Doprovázela Karla v říjnu 1921 při jeho druhém 
pokusu o převzetí vlády v Uhrách, který však ztroskotal.  Zita a Karel se 1. listopa-
du nalodili na britskou dunajskou loď Glowworm, která je převezla k Černému moři  
a poté se na anglickém křižníku Cardiff dostali přes Gibraltar až na portugalský ostrov 
Madeira, kam dorazili 19. listopadu. Jejich děti za nimi přijely teprve 2. února 1922. Po 
smrti manžela 1. dubna 1922 pečovala o rodinu sama. Dokázala zajistit vzdělání svým 
dětem a v roce 1940 vycestovala do USA. V roce 1962 se usadila opět ve Švýcarsku.  
V roce 1982 mohla po mnoha letech navštívit Rakousko. Bylo jí tehdy 90 let. Nikdy 
se nevzdala osobně trůnu a svého syna Ottu vedla k diplomatické kariéře. Zemřela  
14. března 1989 a s ní také „monarchistické Rakousko“.

Bohumír Dragoun

krásná ředitelka Marta a krásný učitel rudolf

Naše škola v roce 1949

 Bylo 20. června 1949. Naproti škole u Hofmanů začali prodávat třešně. Na ty jsme 
my kluci ale neměli. Museli jsme spoléhat na poslední ovocné stromy po Němcích  
a ovoce si poctivě nakrást. Byla polední přestávka, učitelé se vrátili z oběda v Národ-
ním domě a seděli na dvou velkých lavicích před školou. Kolem šla „slečna z pošty“ 
a slyšel jsem, jak si kolegové dobírají mladého učitele Rohlíka. Měl bys to ještě zku-
sit. Zkusil a nakonec to dopadlo. Slečna se stala paní Rohlíkovou. Nesmírně jsme ji 
obdivovali, protože seděla na poště za kouzelnou bednou, ze které stále vytahovala 
a zase zastrkovala různobarevné čudlíky či kolíčky. Všem bylo jasné, že něco tako-
vého dokáže jen ona. Odpoledne jsme měli mít ruštinu, ale paní ředitelka ji neumě-
la a nenáviděla stejně jako my. Vzhledem k překrásnému poslednímu jarnímu dni  
a vzhledem k blížícím se prázdninám, kdy už měl pan učitel Rohlík svým krasopisem 
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předepsaná vysvědčení,  nás vyvedla ředitelka Marta Nováková na zahradu školy až 
k plotu obchodu č. 2 U Kroupů. Usadili jsme se v trávě a dlouhán Norbert Hampl byl 
poslán pro židli. Paní ředitelka důstojně usedla a začala číst příběhy tak krásné, že 
jsme ani nedutali. 

Snímek před školou v Deštném v roce 1949 vyfotografoval farář Josef Wolf.
Horní řada zleva: učitel Vladimír Rohlík, nevím, nevím, Karel Svoboda, Norbert 
Hampl.
Druhá řada: Béda Havlů, Ruda Kočí, Olina Křížová, Traudi Michelová, Vlasta Zářec-
ká, Eliška Michelová, Božka Stiebrová, ředitelka školy Marta Nováková.
Třetí řada: Günter Michelů, Lojza Prokopů, Alfred Kleinerů (asi), Jarda Havlů, Joska 
Vomáčků, nevím, Karel Vomáčků.
Čtvrtá řada: Jiřina Runštuková, Květa Benešová, Maruška Šimanovská, nevím, Slá-
vek Liebichů, Miloš Vimrů, nevím, nevím.
Spodní řada: Honza Cimr, Zdena Dvořáková, Milena Rösslerová, Věra Suchodolová, 
nevím, Mirek Zounar, Vašek Jiroušků, Tonda Jablonský, Honza Heger. 

Byli to Broučci od evangelického faráře Jana Karafiáta. To jsme ještě nevěděli, že 
naše velmi šarmantní a kultivovaná dáma v čele školy nemá vůbec vřelý vztah k teprve 
loni nastolenému socialismu. Dílo velmi vzdělaného duchovního, jako mnoha dalších 
osvícených autorů bylo zapovězeno a naše milá řídící to dobře věděla. Církevní autoři 
byli zakázáni a vůbec nejhorší ze všeho bylo to, že se broučci před spaním modlili.
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Myslím, že jsme do líbezné interpretky byli jako potenciální muži velmi zamilovaní 
a propastný věkový rozdíl jsme vůbec nebrali v úvahu. Nejen nás, ale každého uchva-
covala její noblesa tolik odlišná od proletářského internacionalismu Toníka a Anny 
Ivana Olbrachta. Její osobité kouzlo vzniklo asi tak, že vyrostla, vystudovala a žila 
za 1. republiky a přirozeně věděla, co je slušnost, svoboda a nesvoboda. Naší hrdin-
ce bylo v našem roce 1949 asi 40 roků. Byla fyzicky velmi dokonalá, ztepilé postavy  
a krásné oduševnělé tváře.

Je zajímavé, že byla svobodná a až na jednu výjimku měla velmi záporný vztah  
k mužům. Muži jí prý, jak někdy promluvilo její podvědomí, velmi ublížili. Tou jedi-
nou výjimkou byl kolega učitel, který k nám přišel jenom na dva roky z Hradce Krá-
lové. Byl nejméně o 15 roků mladší než naše paní ředitelka. Její autorita způsobila, že 
se neodvažoval zásadně svoji představenou odmítat. Duch lásky a líbezné erotiky bez 
tělesné smyslnosti prolínal náš ústav. Námluvy paní řídící se často zvrtly v honičky po 
chodbách školy a zapojeni jsme byli i my žáci a celé třídy. V podstatě to bylo laškování, 
typické spíš pro děti nebo pro mládež. Měli jsme například úkol zmocnit se svačiny, 
schovávali jsme boty nebo oblečení, zamykali jsme mladého učitele i s třídou, ve které 
právě učil. Sportovní duch zamčeného pedagoga vedl k tomu, že začalo slaňování na 
navázaném šatstvu. To se tedy rychle muselo odemknout. Časem pochopili všichni 
učitelé a postupně i rodiče, že něco není v pořádku. Zaslechl jsem z úst pilíře ško-
ly Vladimíra Rohlíka, který jako vždy o přestávce kouřil na chodbě něco ve smyslu 
„když chytne stará stodola, je to strašný požár“.

Nicméně vášně skončily, když bylo zcela jasné, že city Rudolfa Chalupy směřují  
k mateřídoušce Zdeně. Bylo jí tenkrát pouhých 20 let, bydlela u Prouzů a vždy tole-
rantní Prouzovi nijak nebránili v návštěvách. Ideální pár pak uzavřel po určité době 
sňatek a zbytek života strávil v rodinném domě Chalupových v Kuklenách v Hrad-
ci Králové. Myslím, že učitele Chalupu milovaly celé generace. Jsem rád, že jsem 
mohl být jedním z prvních. Byl to rozený kantor. Dovedl být skutečně bezprostředně  
s námi. Na vyučování dělal různé tabulky a diagramy. Byla to vlastně jedna velká sou-
těž a nás to nesmírně bavilo. Muselo to dát jistě spoustu práce.

Až po nějaké době jsem porozuměl zápisu do mého památníku, kde byly zatím je-
nom různé naivní říkanky od mých spolužáků. Památníky byly tenkrát v módě a já se 
odvážil požádat o grafický příspěvek samotného pana učitele. Ten chvilku přemýšlel 
a pak energicky červeným perem napsal: T. G. Masaryk: „Pravda rozbije každé okovy 
bezpráví, násilí, útisku“.

Na konci posledního slova jeho zaujetí a emoce vedly k tomu, že červené pero roz-
trhlo kus stránky. Byla to vlastně odvaha citovat našeho prvního prezidenta, protože 
mohl dokantořit. Byla by to velká škoda pro všechny žáky, které až do svého vysoké-
ho věku učil. Moje manželka Dáša vyučovala celý život v Hradci Králové a přinášela  
o jeho působení ty nejlepší reference. Pamatuji, že jednou dokonce řekla „ředitelé se  
o něj doslova perou“.

V mládí byl vynikajícím atletem a pak funkcionářem ve sportu. Zde jsem se s ním asi 
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třikrát setkal a s velkou vřelostí a láskou jsme vždy vzpomínali na dobu, kdy mně bylo 
deset a jemu pětadvacet.

Zprávy o krásné ředitelce jsou trochu smutnější. Když strana upevnila moc, musela 
odejít. Bylo to až někdy v roce 1955. Další její osudy jsme neznali. Věděl jsem pouze, 
že je z Bohuslavic. Celý život jsem se chystal, že svou vzácnou ředitelku a učitelku na-
vštívím. Bohuslavice jsou vlastně na trase Hradec Králové - Deštné. Nyní si vyčítám, 
že jsem přijel pozdě. Bylo mi přes šedesát a naší dámě přes devadesát. Sousedi jenom 
řekli, že zemřela asi před dvěma roky a že často vzpomínala na Deštnou. Dlouhá léta 
vyučovala logopedii - umění správně mluvit. Byla prý výborná, jezdili za ní třeba až z 
Prahy. Nikdy sousedé neviděli, že by měla nějakého muže. Zdá se, že do jejího srdce 
vstoupil jediný muž - bezelstný, mladý, upřímný Rudolf Chalupa. Vím, že už se brzy 
setkáme, hodně se omluvím a řeknu jí, že každý zemře teprve tehdy, když už si na něho 
nikdo nevzpomene. Slávek Liebich

Ze školy
draMaťák 
 Od října máme v naší škole nový zájmový kroužek- Dramaťák. Zatím máme jen osm 
členů ve věku 6 až 10 let. Pod vedením paní Blahušové hrajeme různé hry zaměřené 
na improvizaci, sebepoznání a práci se svými emocemi. Už se mezi námi objevily jis-
té skryté talenty, které se snažíme zdokonalovat. Nacvičili jsme dokonce krátkou po-
hádku od Jana Wericha, vymysleli jsme scénář, vyrobili kulisy a rekvizity a společně 
si pohádku mnohokrát zahráli. Pokaždé jsme hráli jinak, a tak jsme se museli naučit 
přijímat potlesk i kritiku, což k divadlu patří...Hraní nás baví, ale Divadelnímu spolku 
Kačenka zatím konkurovat nehodláme, na to nás čeká ještě spousta práce. Doufáme, 
že se budeme moci blýsknout alespoň na každoroční školní akademii. Všem rodičům 
děkujeme za pomoc s učením textů a vyučujícím z okolních tříd za shovívavost při na-
šem řádění. Zároveň budeme rádi i za nové členy, především pak z druhého stupně.

V. Blahušová
lyžařské záVody V obříM slaloMu

  V úterý 19. 3. 2019 se žáci zúčastnili lyžařských závodů. V nejmladší kategorii žákyň 
se na 3. místě umístila Agáta Ruprechtová. V nejmladší kategorii žáků se na 2. místě 
umístil Adam Cuthbert, Lukáš Vaněk se umístil na 6. místě. V kategorii mladší žákyně 
se na 5. místě umístila Stella Ruprechtová a v kategorii mladší žáci dojel Jan Všetič-
ka na 7. místě. V kategorii starší žákyně se Agáta Christophová umístila na 7. místě  
a Iva Nastoupilová dojela na 17. místě. V kategorii starší žáci se Roman Vaněk umístil  
na 9. místě. Celkem soutěžilo 78 závodníku z 11 ti škol.

Při zapisování výsledků a kontrole trati pomáhali: R. Blahušová, A. Moravcová,  
M. Strnadová, N. Dytrtová, L. Szajko, D. Tamáš, T. Stejskalová a R. Trojan.

 
 Michaela Smrčková
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lyžařský VýcVik

 Jako každý rok, i letos proběhl napříč celou školou lyžařský výcvik. Zahájili ho žáci 
1. - 3. roč. a děti z MŠ, pokračovali čtvrťáci a páťáci.

Celý týden absolvovala šestka a sedmička. Těm se vydařilo krásné počasí, které si 
užili i na výletě na běžkách.  Svůj lyžařský výcvik zakončili letos poprvé tím, že šli spo-
lečně na večeři, ve škole si promítali film, přespali a ráno se společně nasnídali.

Ani osmáci a deváťáci nepřišli zkrátka, chodili lyžovat při hodinách tělocviku.
Hana Brychtová
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poděkoVání

 Opět děkujeme Petrovi Prouzovi a Sportprofi za poskytnutí celosezónních permanen-
tek jak pro žáky, tak i pro učitele.

S paní učitelkou Michaelou Smrčkovou bychom tímto chtěly poděkovat také rodičům, 
kteří nám při výcviku pomáhali. Hana Brychová

žáci a sněhoVá nadílka aneb neJsMe lhosteJní k našiM spoluobčanůM 
 Asi jste si všimli, milí čtenáři, že letos v lednu napadlo vcelku hodně sněhu. Před ško-
lou na chodnících ho bylo skutečně mnoho a především teď na konci zimy nám pěkně 
zledovatěl. Chodník u školy nám pěkně vyčistil náš pan školník a za to mu děkujeme, 
ale chodník u zastávky autobusu, kudy denně projdou nejen desítky žáků, ale přede-
vším rodiče i prarodiče dětí z mateřské školky, či lidé čekající na autobus byl jedna ledo-
vá plocha. Naši žáci nelenili a výsledek jejich práce jste mohli všichni vidět. A za to jim 
patří můj dík. „Kluci byli jste skvělí! Když jsem viděl mozoly na vašich rukou a některé  
i krvavé – máte moje uznání. Nejste sice žádní Einstejni, ale máte srdce na pravém místě  
a umíte vzít za práci.“  třídní učitel Mgr. Karel Šimek



20 21

kyberkriMinatita a kyberšikana

 Přednáška s besedou, kterou vedl kpt. Bc. Jan Čížkovský, preventista z ředitelství 
policie Královéhradeckého kraje ZŠ a MŠ Deštné dne 20. 3. 2019

Vážení rodiče, prarodiče, víte, co všechno dělají Vaše děti, vnoučata na počítačích? 
Se svými mobilními telefony? Surfováním po internetu?  

Pokud ne, škoda. Uspořádali jsme pro Vás besedu s člověkem z nejpovolanějších, kte-
rý se s kriminalitou tohoto typu setkává dnes a denně. Když jsme přednášky chystali,  
v září 2018 jsme všem rodičům posílali témata přednášek a zrovna o tuto přednášku 
byl velký zájem. Celkem 30 rodičů se vyjádřilo, že ji chtějí. Skutečnost – sedm rodičů, 
tři učitelé, tři žáci. Nezlobte se na mne, když řeknu, že mě to moc mrzí. 

Ale abych navázal na přednášku – byla jedním slovem inspirativní. Pro nás – učitele  
i pro nás – rodiče. Koneckonců mám také děti, i když již poněkud větší. Informace – to 
je slovo, které je dnes a denně skloňováno. Bohužel je mnoho slov lživých, nepravdi-
vých, zavádějících v novinách, v televizi a hlavně na internetu. Dostáváme e-maily od 
svých známých, ale i neznámých a věříme jim. Smutný to obrázek o zdravém selském 
rozumu, který prý všichni máme. Dnes jsme se dozvěděli mnoho informací pravdi-
vých. Z povolaných úst. A nebyly to zrovna informace povzbuzující. Ba naopak alar-
mující. 
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Rodiče, učitelé – jsme IN? Jinými slovy, víme, co dělají naše děti? Rozumíme 
jim? Nasloucháme? Najdeme si čas si s nimi popovídat? Jaký vztah máme s naši-
mi dětmi? Otevřený? Svěřují se nám? Maminky, tatínkové, kdy a jak často jste se 
zajímali, zajímáte, co vaše děti chtějí, co je bolí, jaké mají trable?

PROČ SE PTÁM? PROTOŽE TO JE NEJLEPŠÍ PREVENCE PŘED MOŽNÝ-
MI PROBLÉMY INTERNETOVÉHO SVĚTA SOUČASNOSTI!

Chceme-li ochránit své děti, měli bychom být poučení a znát rizika a nástrahy in-
ternetu, počítačových sítí a digitálního světa. Pamatuji si na slova mého dědečka, ten 
říkal: „Automobily, ty nás jednou všechny zabijí! Smrdí. To se neuchytí, to lidi nedo-
volí!“ Bohužel automobily jsou a budou. Dědeček s tím nic neudělal a tak je to i s inter-
netem a digitálními technologiemi. Vypustili jsme džina z lahve a teď se s ním musíme 
naučit žít a pracovat. 

V naší škole budeme podobnou přednášku pro žáky třetí až deváté pořádat 27. břez-
na 2019 a pokud bude zájem, rádi ji i zopakujeme v následujícím školním roce.

za učitele Mgr. Karel Šimek

Z kultury

MuzeJní VlastiVědné středy

 V rámci muzejních vlastivědných střed společně cestujeme v čase a prostoru. Našimi 
průvodci – přednášejícími jsou na slovo vzatí odborníci nebo také lidé, kteří vyráží za 
„hranice všedních dnů“ a jsou ochotni se s námi rozdělit o zážitky.
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První přednášku měl náš každoroční přednášející Petr Rybář, cestovatel, spisova-
tel, ekolog,… a skvělý vypravěč. Tentokrát jsme se s ním vypravili na ostrov Santorini  
– snad bájnou Atlantidu. Přednáška byla hojně tradičně navštívena a vyprávění jako 
vždy skvělé. V letošním roce oslaví pan Petr Rybář 75. narozeniny, a tak jsme byli ur-
čitě prvními gratulanty.

Druhá přednáška nás donutila přidávat židle. Téma: Opevněné kostely v Sedmi-
hradsku a přednášející Aleš Flídr. Oblast Sedmihradska byla kolonizovaná německý-
mi kolonisty a byla to oblast velmi neklidná. A tak na ochranu sebe a svých rodin osad-
níci budovali mohutné opevněné kostely – skutečné pevnosti. Pan Aleš Flídr se touto 
problematikou zabývá, a tak nám ve své přednášce ukázal ty nejzajímavější objekty.

Naším stálým příznivcem je filmový historik Pavel Taussig. Jeho vyprávění o životě 
lidí na filmovém plátně je vždy živé a poutavé. Tentokrát jsme se s ním podívali na život 
Jindřicha Plachty (1899 -1951). Vyprávění nám představila Jindřicha Plachtu nejen 
jako velkého herce, ale také jako statečného a zásadového člověka. Byl zapojen v odboji 
a pomáhal i v poválečných letech přátelům a kolegům. Přednáška se konala 13. února.

Heslo Čechoslovák. Takový byl název přednášky Karla Škarky. Ovšem přednáška 
překonala všechna očekávání. Pan Škarka se vydal po stopách svého otce, který byl 
československým důstojníkem a za okupace příslušníkem Vládního vojska. Byl vyslán 
se 4000 vojáky do Itálie a přeběhl k partyzánům. Riskoval život svůj i své rodiny. Psal 
si na své cestě deník a díky němu se podařilo rekonstruovat cestu, po níž se vydal syn  
a vnuk. Vyprávění bylo dojemné a zajímavé. A můžeme být na to hrdi, že Čechoslováci 
po sobě v Itálii zanechali nesmazatelnou stopu hrdinů a dobrých lidí. Je jen škoda, že 
na přednášku přišlo jen málo lidí.

Vlci za dveřmi. Budeme si vědět rady? Tak zval plakát na přednášku pana Rudolfa 
Remeše, bývalého ředitele muzea v Deštném. V současné době působí na správě CHKO 
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Orlické hory. Dne 27. 2. se zaplnil sál muzea bezezbytku. Vydali jsme všechny židle  
a vyšlo to jen tak tak. Pan Remeš se pokusil nastínit problematiku vlků u nás zcela reali-
sticky. Prostě vlci jsou na Broumovsku a tady budou také. Je to dáno naší a evropskou le-
gislativou a pokud se nic nezmění musíme to brát jako danost. Proto je třeba se připravit, 
že budou drobné problémy. Z pohledu ochrany přírody je přínosný. Tak lze jednoduše 
shrnout obsah rozsáhlé a dobře připravené přednášky. Atmosféra byla velmi korektní  
a pan Remeš dokázal i vážné věci obrátit v žert.  

Na výlet do pravěku jsme se vydali 6. 3. se slečnou Adélou Duškovou z univerzity  
v Hradci Králové. Téma bylo krásné. Jeskyně s malbami z doby kamenné. Navštívili 
jsme několik jeskyní a i skalní převisy a společně hledali důvody k vytváření těchto 
pozoruhodných děl. Slečna Dušková nás pak také zavedla do světa magie u přírodních 
národů a hledala srovnání. 

S deštenským občanem Karlem Dismanem jsme se vydali do Laponska. Tedy přes-
něji do jeho finské a švédské části. Pan Disman vyrazil s partou sobě podobných až vy-
soko za polární kruh, a dokonce vyfotografoval polární záři. Na překrásných fotogra-
fiích jsme mohli procházet lesy a tundrou až do oblasti, kde by snad nikdo ani nechtěl 
žít. Sál byl pěkně zaplněný a mnozí jsme si tajně slibovali, že se tam také vypravíme.

Vznik a vývoj člověka (nové poznatky posledního desetiletí). Tak se jmenovala 
přednáška Vladimíra Sochy – autora mnoha popularizačních publikací. Jeho hlavním 
tématem jsou dinosauři, na které ve své přednášce také nezapomněl. 

 Říká se: To nejlepší na konec. Tak bychom mohli označit přednášku  pana Jana Hla-
váčka. Každoročně si pro naše středy pan Hlaváček přichystá nějaké milé překvape-
ní. A tentokrát jsme zavítali prostřednictvím fotografií do Deštného v 70.tých letech 
20.století. Plný sál deštenských sousedů si prohlížel fotografie z doby nedávné a přeci 
již minulé. Někteří se dokonce i poznali. Byl to opravdu moc příjemný večer a důstojné 
zakončení našeho cyklu. Bohumír Dragoun, foto W

ohlédnutí za diVadelní sezonou ds kačenka

 Divadelní spolek Kačenka vykročil do třetí dekády, protože v loňském roce oslavil 
již 20 let svého působení. Vytvořili jsme průřezovou výstavu s fotografiemi a kostýmy, 
kterou jste mohli minulý rok vidět ve společenském sále hasičské zbrojnice a přes zim-
ní sezónu v Muzeu zimních sportů, turistiky a řemesel. K nahlédnutí zde byla i naše 
kronika. Za dvacetiletou existenci prošlo spolkem více než padesát členů.

Jako každou zimu, tak i tu letošní jsme téměř každý čtvrtek rozesmívali kulturych-
tivé diváky, kteří se na nás přišli podívat. Už máme před sebou jen několik jarních vý-
jezdních představení v kraji se hrou Darmošlapky, aneb repete hoši. A tak naši režisér-
ku čeká nelehký úkol najít novou vtipnou hru, kterou vás budeme bavit s příchodem 
příští zimy. Všichni jsme zvědaví, co si na nás a pro vás zase vymyslí…

Na začátku března jsme organizovali již tradiční divadelní maškarní zábavu. Po váš-
nivé debatě, zda vůbec zábavu pořádat, jsme se rozhodli, že jí uspořádáme, a to ve spo-
lečenském sále místní hasičské zbrojnice. Samozřejmě to pro nás bylo náročnější na 
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přípravu a organizaci. A jako každý rok jsme měli obavy, zda se někdo dostaví. Bývá to 
vždycky napínavé, kolik lidí přijde. Nakonec se nás sešlo kolem padesáti a převažovali ti 
v maskách. Není nad to se jednou za rok převléknout třeba za květinu, čarodějnici, sel-
ku, indiána, dvojčata, kovboje, mnicha, hipísačku, nemravnou dýni, tanečnici nebo ně-
jaké zvířátko. Báječně jsme se bavili a tančili až do ranních hodin. Tímto děkujeme těm, 
kteří nám darovali krásné ceny do tomboly, obci za půjčení prostor a hlavně vám všem, 
kteří jste se přišli pobavit a tím nás podpořit. Doufejme, že i příští rok se zase sejdeme  
v maskách na tanečním parketě v obdobném složení a počtu. DS Kačenka

začínáMe připraVoVat Výlet pro seniory

 Stejně jako v předchozích letech nebude určen jen pro naše starší spoluobčany, ale 
klimatizovaný autobus rádi doplníme i mladšími účastníky zájezdu.

A tak pokud s námi budete chtít 13. června poznávat Čechy, přihlaste se na obecním 
úřadu. Stačí telefonicky na čísle 494 663 187. LZ

chystáMe se do diVadla! 
 Na LÍBÁNKY v divadle PALACE. Tato divadelní hra údajně patří k nejúspěšnějším 
komediím Noela Cowarda. 

Jestli máte chuť,  máte rádi divadlo a 18. května čas, pojeďte do Prahy s námi.  
Nezapomeňte se na obecním úřadu na zájezd včas přihlásit. 

 LZ
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Jiří Langmajer a Ivana Jirešová v představení Líbánky. Foto: Ivo Mičkal

trocha huMoru

„Jak se vám vydařila dovolená v Itálii?“
„Nemohu říci, že by nebyla nemastná, neslaná.“
„Jak to myslíte?“
„Inu, moře bylo slané a ceny mastné.“

„Můj manžel pojede příští rok s výpravou na Azory.“
„A co mu, prosím vás, ti pejsánkové udělali, že se na ně chystá?“

Pan Kozel se vrátí z dovolené u Jadranu. Rozčileně vkročil do cestovní kanceláře, vý-
hružně ukázal na plakát a dí:
„Pustý podvod! Klamání veřejnosti!“
„Jak to myslíte?“
„Tahle blondýnka, co je na plakátu, na Jadranu nebyla!“
 Vybral Jan Kuchař

Milí Dešteňáci,

blíží se Velikonoce, a tak bych se s Vámi chtěl rozdělit o své postní rozjímání. Dnes 
(když píšu tento článek) je apríl a co čert asi chtěl, mám od rána nějaké problémy.  
Ve chvíli odpočinku jsem usnul mimo svou postel a vzbudil jsem se až v půl třetí ráno 
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a šel jsem tedy ještě do postele. Potom jsem ale zaspal, protože se mi vybil mobil, který 
využívám jako budík. Po snídani následovala pracovní porada o Velikonocích. Očeká-
váme, že nám o Velikonocích na Vesmír přijede v hojném počtu mládež, pro kterou je 
třeba zajistit program, ubytování a stravu. Do toho mám materiální těžkosti s údržbou 
farních budov a některé vztahové problémy atd. V tom jsem si ale vzpomněl na jedno 
přísloví: „Není růže bez trní“. Říkám si, že to není moc optimistické, že bych chtěl od 
života víc, než se trochu potěšit krásou růže a pak zbytek života zápasit s trním. Že 
bych chtěl být jako princ v pohádce o Šípkové Růžence, který na konci trnité cesty bude 
odměněn…

Uvědomuji si, že co něco stojí, za něco stojí, a tak jsem se ono přísloví rozhodl pře-
dělat: „Není trní bez růže.“ Jak to myslím? Každá těžká věc ti v životě přinese také 
něco pozitivního. Když se mi například nechce ráno vstávat, tak vstanu radši o 15 min 
dříve, abych si zacvičil, což mě probere. Pak ten den vypadá úplně jinak! Nebo když 
si myslím, že se mi děje něco nespravedlivého, tak to trpělivě snesu, až si uvědomím, 
že na tom až zas tak nezáleželo a jsem od toho svobodný. Když jsem byl malý a tatínek 
mě trestal rákoskou například proto, že jsem zlobil maminku, vnitřně jsem se na něho 
zlobil, ale za chvíli mě to přešlo a dnes už vím, že to bylo pro moje dobro.

Ježíš Kristus o židovských Velikonocích trpěl korunováním trnovou korunou, bičo-
váním, posměchem a pomalou a bolestivou smrtí na kříži. Byl jeho život jenom trním? 
Opravdu neviděl žádné plody své lásky k člověku? Kolika lidem pomohl! Dal jim jíst, 
rodičům uzdravil dítě, nebo vyléčil ochrnuté a posedlé zlým duchem. Dokonce matce 
oživil syna, kterého už oplakávala! A žádný vděk! Ne, na zemi se ho nikdo nezastal, 
kromě jeho matky a pár statečných žen a jednoho učedníka. Plody jeho práce musely 
zrát tři dny v hrobě! Pak se hrob otevřel a Ježíš vyšel z hrobu s novým nesmrtelným tě-
lem a tehdy začal sklízet plody své práce! Dobro, lásku… Odvážnou pokoru nedokáže 
udržet ani hrobový kámen!

A co já, budou plody mé práce viditelné až po mojí smrti? Nevím. Mým úkolem je 
zasévat dobro a nehledět jen na sebe. Je to těžké, protože mé EGO se stále hlásí o slovo 
a nechce se podřídit vůli Toho Nejvyššího. Povzbuzuji se ale slovy svého nového příslo-
ví. „Není trní bez růže.“ Přeji Vám ale přece jen více růží než trní! Nezapomínejme ale 
na to, že z bolesti může vzejít spousta dobra. P. Jan Barborka, DCŽM Vesmír

Společenská kronika
 Ne ode všech se nám vrátil souhlas se zveřejněním. Proto tu nenajdete některé osla-
vence, o nichž víte, že oslavili své životní jubileum.

Jubileum:
50.: Zdeňka Nováková
55.: Iveta Ježková, Martin Struhař, Eva Schejbalová
60.: Aleš Rohlík
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65.: Josef Ševců
70.: Jaroslav Jiroušek, Jan Hlaváček
75.: Marie Ješinová
80.: Karel Zachariáš
85.: Josef Čermák
Všem oslavencům srdečně blahopřejeme! 

Zlatá svatba (50 let):
Alena a Jiří Zounarovi

Kamenná svatba: (65 let)
Helena a Emil Kleinerovi
Přejeme Vám hodně zdraví, radosti a spokojenosti. Buďte spolu i s námi dlouhá léta 
šťastni a užívejte krásy života v kruhu svých dětí, přátel a spoluobčanů.

Narodil se:
Mikuláš Fabián
Přejeme maličkému, aby vyrůstal ke spokojenosti a lásce svých rodičů.

Loučíme se se zemřelými:
Janem Abelem
Františkou Malíkovou
Lucií Rösslerovou
Marií Böttcherovou
Čest jejich památce! LZ

Odevšad

tříkráloVá sbírka 2019
 Tříkrálová sbírka v kulatých číslech

V sobotu 5. ledna 2019 proběhla v naší obci Tříkrálová sbírka 2019. Letos poprvé se na ní 
podílely stejné skupinky lidí, které zajistily výběr peněz v naší obci pro Charitu v Dobrušce, 
která pak peníze použije na nákup zdravotnických a kompen-
začních pomůcek, které jsou určeny: dlouhodobě nemocným, 
seniorům, nemocným a propuštěným z nemocničního léčení, 
nemocným po úrazech na doléčení, rodinám, které se starají  
o své rodiče. Cílem pomoci je spokojený uživatel a spokojení 
rodinní příslušníci nebo ti, kteří o uživatele pečují. Kromě toho 
také chceme hledat řešení sociální nebo zdravotní životní situ-
ace všech lidí, kteří o pomoc požádají.
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Ráda bych poděkovala všem, kteří se na sbírce podíleli, protože bez těchto dobrých 
lidí, kteří to dělají ve svém volném čase bez jakéhokoli materiálního užitku, by to organi-
začně nebylo na tak vysoké úrovni. Jediný užitek, který si každý z nás odnáší je duchov-
ní. Je to pocit, že pomáháme lidem, kteří to potřebují.

Děkuji paní starostce, která zapečetila a rozpečetila pokladničky, spočítala všechny 
vybrané peníze a hlavně zajistila jídlo pro koledníky, kteří po dlouhém koledování přišli 
nejen zmrzlí a mokří, ale také vyhládlí.

Děkuji panu Karlu Zachariášovi a chatě Kristýna v Jedlové, že připravil občerstvení 
pro koledníky. Letos byla i polévka, která všem velmi prospěla. Jídlo bylo výtečné.

Děkuji paní ředitelce MŠ a ZŠ Deštné, že nám poskytla prostory ve školní jídelně, 
současně velmi děkuji paní vedoucí školní jídelny Iloně Valentové, která tam s námi po 
celou dobu probíhání sbírky byla, uvařila dětem čaj a vydala společně s paní starostkou 
jídlo. Není to jen otevření ŠJ, s tím je spojené i umývání nádobí, uklizení jídelny a pří-
prava na běžný provoz. To jsou věci, které nejsou vidět, ale bez kterých bychom nikdy 
prostory jídelny nemohli využít.
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Děkuji všem čtyřem vedoucím skupinek: paní Evě Kleinerové a jejím koledníkům, 
paní Drahomíře Švejdové a jejím koledníkům, paní Lucii Krejčí a jejím koledníkům  
a slečně Dorotě Novákové a jejím koledníkům. Bez těchto lidí bychom sbírku nemohli 
uskutečnit, a to by byla velká škoda.

Děkuji panu faráři Hoffmannovi za vřelé přivítání v kostele. Požehnal nám na cestu, 
popřál koledníkům, aby se jim dařilo a posvětil nám křídy, kterými se na dveře každé-
ho domu píše K+M+B+2019 a vysvětlil koledníkům, co vlastně písmena znamenají a co 
žehnají.

A největší poděkování patří všem lidem, kteří dali do pokladniček peníze a kteří záro-
veň obdarovali koledníky sladkostmi. Koledníci musí ke všem domům přijít v jakémkoli 
počasí. Zažili jsme déšť, mrazy a letos hromady sněhu. A sladkosti, které od vás všech 
dostanou, jsou pro ně velkou odměnou a motivací do příštího roku.

A kolik se letos vybralo? NEUVĚŘITELNÝCH 20 000,- !!! Děkujeme. Již nyní se 
všichni organizátoři těšíme na příští rok, zdali bude dvacítka pokořena, protože to už 
bude také kulatý dvacítkový rok. Budeme rádi, když se k naší snaze přidáte a pokoříme ji 
společně ku prospěchu dobré věci. 

Pavlína Nováková, koordinátor sbírky za charitu

osMnáctá tříkráloVá sbírka na dobrušsku, opočensku a V týništi

 Tříkrálová sbírka se letos konala v ČR po devatenácté, účastní se jí každoročně 
přes 60 tisíc dobrovolníků, objem vykoledovaných peněz je v celé republice přes 100 
mil. Kč. 

Tahle sbírka v sobě ale nese hlubší smysl než pouhé shromažďování peněz... je 
vlastně velkým řetězcem dávání.

Na počátku při narození Ježíše, to byli mudrci, kteří se přišli poklonit narozené-
mu Králi a přinesli mu velké dary…..v těchto dnech jsou to tisíce dobrovolníků, kteří 
dávají svůj čas a síly, aby roznesli po domovech radostnou zprávu o narození  Ježíše 
Krista…dalším, kdo dává jsou všichni lidé, kteří otevírají dveře i srdce a dávají dar ve 
prospěch charity, aby mohla pomáhat…..nakonec jsou to všichni zaměstnanci Cha-
rity ČR, kteří obdarovávají službou nemocné  a seniory. A jsou největšími poskytova-
teli sociálních služeb v naší zemi.

TKS spojuje lidi v šíření dobra. Ani letos nezmizela štědrost a ochota dávat. Ocho-
ta dávat je totiž vyjádřením toho nejušlechtilejšího, co v člověku je, a to je láska.

65 % z vykoledovaných peněz se vrací do Dobrušky. 
Peníze z Tříkrálové sbírky používáme tradičně na sociální službu OA, na nákup 

dalších pomůcek do charitní půjčovny, přímou finanční pomoc lidem v nouzi a také 
posíláme peníze na projekt Adopce na dálku do Indie, na školství. V loňském roce 
jsme z těchto peněz pořídili třetí charitní auto, které je využíváno především osobní-
mi asistentkami při terénní službě a také půjčovnou pomůcek.

Opět se ukázalo, že lidé Tříkrálovce věří a podle toho se chovají. Nejčastější pří-
spěvek je 200 nebo 100 Kč. O výtěžek samozřejmě jde, ale není na prvním místě. 
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Výtěžek Tříkrálové sbírky
Dobruška vč. Křovic, Pulic, Domašína, 
Mělčan, Chábor, Běstvin a Dolů

192 056 Kč

Val, Provoz 8 746 Kč
Chlístov 2 748 Kč
Opočno vč. Čánky, Dobříkovce 81 030 Kč
Pohoří 19 330 Kč
Semechnice 11 634 Kč
Mokré 7 918 Kč
Trnov, Houdkovice, Záhornice 22 750 Kč
Bílý Újezd, Roudné, Hroška, Masty 26 719 Kč
Podbřezí, Lhota u Dobrušky 26 595 Kč
Přepychy, Záhornice 30 445 Kč
Očelice, Městec nad Dědinou 12 018 Kč
Dobré, Kamenice, Rovné, Hlinné, Spáleniště 37 245 Kč
Bystré v Orlických horách 17 277 Kč
Janov a Tis 9 077 Kč
Ohnišov, Zákraví 24 581 Kč
Sněžné 7 407 Kč
Sedloňov 11 465 Kč
Dobřany, Nedvězí 8 610 Kč
Bohdašín 7 111 Kč
Kounov, Šediviny 14 238 Kč
Bačetín, Sudín 16 349 Kč
Deštné v Orlických horách 20 000 Kč
Olešnice v Orlických horách 10 632 Kč
Týniště nad Orlicí 48 221 Kč
Lípa nad Orlicí 18 642 Kč
Celkem 509 534 Kč

Všem dárcům děkujeme a přejeme vše dobré v roce 2019! 

Farní charita Dobruška, www.dobruska.charita.cz 
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Největším přínosem je radost a poselství, které přinášejí malí králové lidem do je-
jich domácností. Přinášejí přání zdraví a požehnání pro celý rok. Přání také píší nad 
dveře, což znamená K+M+B+Bůh chraň tento dům, žehnej tomuto domu. Proto také 
nepraktikujeme anonymní pouliční  koledování, ale poctivě se snažíme obejít všech-
ny domácnosti.

Při letošní TKS celkem v celém našem obvodu koledovalo 129 skupinek. Koledo-
valo se v jeden den, v sobotu 5. ledna po celý den.

Výtěžek TKS 2019 je 692 844 Kč, což je vice o cca 28 tis. Kč než loni. 
Ráda bych Vám poděkovala za to, jakým způsobem koledníky přijímáte ve svých 

domovech, děkuji všem dárcům, dětem a jejich rodičům, vedoucím skupinek, pánům 
farářům za požehnání v kostelích, všem dobrovolníkům zajišťujícím zázemí pro ko-
ledníky a rozvozy dětí do potřebných  míst, starostkám a starostům ve všech zúčast-
něných obcích za pečetění a rozpečetěťování pokladniček a také městu Dobruška za 
dvě bezplatná filmová představení pro koledníky . 

Jménem Farní charity Dobruška i jménem svým  Vám všem do nového roku přeji, 
hodně zdraví, optimismu a vzájemné lásky. 
 Ing. Jana Poláčková

Soutěž o ceny
 Minule jsme se vás ptali, čím je vyšíván opasek orlicko-horského kroje. Správně od-
pověděli Eva a Václav Vojtěchovi. Opasek je vyšíván ocasními pery z páva.

 Nová soutěž
Odkud se vzal název našich hor?
a) Od dravého ptáka, b) Od divoké řeky, která jimi protéká, c) Z překladu Adlergebirge

Svoji odpověď vhoďte do schránky (označené „anketa“) umístěné v chodbě obecního 
úřadu. Tím se zapojíte do soutěže o ceny, která končí 15. 5. 2019. Nezapomeňte uvést své 
jméno a adresu.

Odpověď můžete zaslat také e-mailem na adresu obec.destne@onet.cz, případně SMS 
zprávou ve tvaru: jméno_příjmení_odpověď, na číslo 702 004 318. (soutěže se samozřejmě 
neúčastní členové Redakční rady ani jejich příbuzní) Redakční rada

Pranostiky
– Kolik je v březnu mlh, tolik je v květnu mrazů.
– Nikdy neodhazuj šat, dokud není konec května.
– Březen - na pec si vlezem, duben - ještě tam budem, máj - zalezem dál.
– Březnový vítr a dubnový déšť probudí májové květiny.  
 LZ 
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hasiči

VýJezdy

– K požáru v bytovém domě v Olešnici v O. h. vyjeli hasiči 27. 11. 2018 v 9.40 h dopo-
ledne. Průzkumem však nakonec zjistili, že se jednalo o zapomenutou rychlovarnou 
konvici na elektrickém sporáku a že k plamennému hoření nedochází. Byt tak jednot-
ky pouze odvětraly. Spolupráce s PS Dobruška, JSDH Olešnice v O. h., Nový Hrádek, 
Nové Město nad Metují a Policií ČR. 
– K požáru rekreační chaty do obce Lasowka v sousedním Polsku byli hasiči vysláni 
29. 11. 2018 ve 22.40 h. Po příjezdu jednotky na místo události se chata nacházela ve 
třetí fázi hoření. Část jednotky se podílela na rozebírání konstrukcí a část na kyvadlo-
vé dopravě vody. Jelikož na polské straně bylo vody nedostatek, velitel z PS Dobruška 
zřídil čerpací stanoviště v rybníku na české straně v Orlickém Záhoří. Po lokalizaci 
požáru se jednotka vrátila na základnu. Spolupráce s polskými hasiči a s PS Dobruška 
a Orlické Záhoří.
– K transportu pacienta byli hasiči vysláni 30. 11. 2018 v 19.01 h do obce Orlické Záho-
ří. Při cestě k zásahu však byli KOPISem odvoláni zpět na základnu.
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– Ve čtvrtek ve 22:41 byli hasiči vysláni k požáru nízké budovy do obce Lasowka v sou-
sedním Polsku. Spolupráci si vyžádala polská strana v rámci projektu přeshraniční 
spolupráce. Po příjezdu na místo události již byla plameny zasažena většina dřevěné 
budovy a probíhalo hašení požáru polskými jednotkami. Naše jednotka byla pověřena 
dopravou vody z obce Orlické Záhoří a odklízením trosek. Z české strany se na zásahu 
podílely také jednotky z Orlického Záhoří a Dobrušky.
– 12. 12. 2018 ráno ve 2.38 h hasiči vyjeli na silnici směr Deštné-Skuhrov. Jednalo se 
o spadlý strom, který tvořil překážku přes celou vozovku. Pomocí motorové pily strom 
rozřezali a uklidili z komunikace. Spolupráce s PS Rychnov n. Kn.
– K dopravní nehodě osobního vozidla byla jednotka vyslána dne 28. 12. 2018 ve 23:34 
h na silnici směr Luisino údolí. Průzkumem bylo zjištěno, že se jedná o vozidlo, které 
se na kluzké vozovce stalo neovladatelné a sjelo z prudkého srázu. Jednotka provedla 
protipožární opatření a zajistila vozidlo proti dalšímu pohybu. Poté se jednotka vrátila 
zpět na základnu.
– Ve čtvrtek 3. 1. 2019 v 17.25 h hasiči otevírali apartmán. Provedeným průzkumem 
byl zjištěn rozlomený zámek u pokoje v jednom z apartmánů v Deštném, ve kterém se 
nacházela žena s dvouletým dítětem, které bylo v mírném stresu. Hasiči v doprovodu 
správce chaty pomocí speciálního nářadí zámek odstranili a dveře otevřeli.
– 6. 1. 2019 v 17.35 h byla jednotka vyslána na žádost KOPIS  k otevření zabouchnu-
tého automobilu. Po příjezdu na místo události bylo zjištěno, že se jedná o vozidlo, ve 
kterém spadla láhev s vodou na zamykání automobilu a z tohoto důvodu došlo k uzam-
čení nastartovaného vozidla. Jednotka pomocí speciálního nářadí vozidlo otevřela  
a automobil v pořádku a bez poškození předala majitelce. Spolupráce s PS Dobruška 
a Policií ČR.
– 8. 1. 2019 v 18.03 h byla jednotka vyslána ke spadlému stromu na silnici směrem 
Deštné-Skuhrov nad Bělou. Po příjezdu na místo události bylo zjištěno, že se jedná  
o spadlý strom, který částečně zasahoval do vozovky. Jednotka strom odklidila ke kraj-
nici mimo vozovku a následně se vrátila zpět na základnu. Spolupráce s PS Rychnov 
nad Kněžnou.
– Dne 12. 1. 2019  v 10.56 h byla jednotka vyslána k otevření domu. Provedeným prů-
zkumem bylo zjištěno, že se jedná o dům staršího muže, který si zabouchl a nemohl se 
dostat dovnitř domu, kde měl léky. Jednotka pomocí speciálního nářadí dveře otevřela 
a předala dům majiteli, následně se vrátila zpět na základnu.
– Později tentýž den byla jednotka vyslána v 17.05 h a 19.53 h k odstranění spadlého 
stromu na komunikaci. V prvním případě jednotka pomocí motorové pily strom na 
komunikaci směr Deštné-Kounov rozřezala a odklidila mimo vozovku. V druhém pří-
padě byl nahlášen nakloněný strom nad komunikací, který hrozil pádem. Provedeným 
průzkumem se toto nepotvrdilo, a tak jednotka společně s kolegy z PS Dobruška zmo-
nitorovala celou komunikaci směr Deštné-Kounov, kde nic nalezeno nebylo. Poté se 
jednotka vrátila zpět na základnu.
– Během neděle 13. 1. 2019 byla jednotka vyslána celkem pětkrát k odstranění spad-
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lých stromů přes komunikaci. Ve všech případech se jednotka podílela na odstraňová-
ní stromů z vozovky pomocí motorové pily.
– Tentýž den v 10.05 h byla jednotka vyslána k dopravní nehodě linkového autobusu 
a nákladního automobilu. V linkovém autobuse se v době nehody nacházel pouze ři-
dič. Událost se obešla bez zranění. Na místě události jednotka, po domluvě s velitelem 
zásahu, prováděla usměrňování provozu. Komunikace byla po celou dobu uzavřena. 
Spolupráce s Policií, PS Rychnov nad Kněžnou, PS Dobruška, JSDH Orlické Záhoří.
– Ještě tohoto dne byla jednotka vyslána k požáru sloupu elektrického vedení. Průzku-
mem bylo zjištěno, že se jedná o přehoření kabelu na sloupovém transformátoru, zřej-
mě vlivem zkratu. Při příjezdu na místo události se v blízkosti transformátoru nikdo 
nenacházel a bylo zjištěno plamenné hoření izolace kabelu, které se po chvíli samo-
volně uhasilo. Jednotka zajistila okolí místa události a vyčkala příjezdu PS Dobruška  
a také vyšetřovatele. Událost se obešla bez zranění. Spolupráce s PS Dobruška.
– Poprvé dne 14. 1. 2019 v 4.20 h byla jednotka vyslána k odstranění několika spad-
lých stromů přes vozovku na silnici mezi částí obce Šediviny a Chmeliště. Z důvodu 
neudržovanosti silnice v zimním období se jednotka k místu události nemohla dostat. 
Dále byla jednotka v 7.22 h vyslána k popadaným stromům na komunikaci směr Dešt-
né – Masarykova chata. Jednotka ve spolupráci s jednotkou z Orlického Záhoří stromy 
odklidila z vozovky, kde tvořili překážku. Dále v 9.05 h byla vyslána opět k odstranění 
spadlého stromu přes vozovku směrem Deštné-Zdobnice. Opět z důvodu nesjízdnosti 
silnice se jednotka nemohla dostat k místu zásahu.
– V 9:24 h byla jednotka vyslána k odstranění vyvráceného vzrostlého smrku na sil-
nici č. 310 směrem na Luisino údolí. Silnice byla zcela neprůjezdná. Členové jednotky 
strom pomocí ŘMP rozřezali a následně jej odstranili mimo silnici.
– 16. 1. 2019 byla jednotka vyslána na spadlý strom na silnici č. 311 ve směru na Šer-
lich. V době příjezdu byla silnice průjezdná pouze z poloviny. Strom byl pomocí ŘMP 
rozřezán a následně byl odstraněn mimo silnici. Jednotka dále provedla kontrolu prů-
jezdnosti silnice směrem na Šerlich a cestou odstranila ještě dva stromy. Jednotka dále 
usměrňovala silniční provoz. Událost se obešla bez zranění.
– 19. 1. 2019 byla jednotka vyslána k dopravní nehodě autobusu a nákladního vozidla. 
Při příjezdu na místo události byli již všichni cestující z autobusu i oba řidiči z vozidel 
venku a v péči záchranářů. V autobuse cestovalo 13 cestujících. Zraněni byli oba řidi-
či a jeden cestující. Jednotka v místě zásahu spolupracovala s JPO HZS ČR ze stanic 
Žamberk a Rychnov nad Kněžnou, JSDH Rokytnice v Orlických horách, Policií ČR, 
ZZS a Horskou službou. Čas příjezdu do místa zásahu byl negativně ovlivněn doprav-
ní situací v obci Deštné v Orlických horách a následně šla doprava ztuha na Šerlichu, 
když byla silnice těžko průjezdná vlivem nevhodně zaparkovaných automobilů.
– Navečer 26. 1. 2019 v 18.15 h byla jednotka vyslána k dopravní nehodě osobního 
automobilu na silnici Deštné - Skuhrov. Automobil se nacházel mimo komunikaci  
a došlo k úniku PHM. Na místě už zasahovali kolegové z PS Rychnov n. K. a tak se 
jednotka vrátila na základnu.
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– 27. 1. 2019 v 11.25 h jednotka vyjela odstranit spadlý strom na silnici ve směru Ma-
sarykova chata - Orlické Záhoří. Hasiči strom pomocí motorové pily rozřezali a uklidili  
z komunikace. Nikdo nebyl zraněn. Spolupráce s Policií ČR.
– Dne 1. 2. 2019 v 21.51 h byla jednotka vyslána k odstranění spadlého stromu přes 
silnici směr Deštné – Luisino údolí, kde strom tvořil překážku přes celou komunika-
ci. Hasiči pomocí motorové pily strom odklidili a vozovku zprůjezdnili. Poté se vrátili 
zpět na základnu. Spolupráce s policií ČR.
– 2. 2. 2019 byla jednotka vyslána krátce po sedmé hodině ranní do Orlického Záhoří 
k otevření uzamčeného osobního automobilu. V době příjezdu jednotky byl osobní au-
tomobil nastartovaný a uvnitř se nacházel pes. Jednotka provedla otevření automobilu 
bez poškození. Pes byl následně v pořádku předán majiteli. Při události jednotka spo-
lupracovala s JPO HZS ČR ze stanice Dobruška. Čas jízdy jednotky z místa zásahu na 
základnu byl negativně ovlivněn neprůjezdnou silnicí ze Šerlichu do Deštného v O. h., 
kde se nacházel zapadlý autobus. Událost se obešla bez zranění.
– 4. 2. 2019 v 15:06 h byla jednotka vyslána k zapadlému nákladnímu automobilu, 
který se měl nacházet na příjezdové komunikaci k Masarykově chatě. Při příjezdu 
jednotky na místo zásahu byl již automobil vyproštěn. Jednotka vyčkala než nákladní 
automobil vycouval na hlavní silnici a poté se vrátila. Událost se obešla bez zranění.
– K uvízlému kamionu vyjeli hasiči navečer 12. 2. 2019 v 18.35 h na silnici směr Deštné 
- Masarykova chata. Hasiči ve spolupráci s JSDH Orlické Záhoří pomocí vyprošťovací-
ho traktoru kamion uvolnili a odtáhli na bezpečné místo. Spolupráce s PS Dobruška, 
JSDH Orlické Záhoří a Policií ČR.
– 16. 2. 2019 byla jednotka v 10:26 h vyslána na pomoc při dopravní nehodě autobu-
su a osobního automobilu, ke které mělo dojít mezi Bedřichovkou a Orlickým Záho-
řím. Účastníci dopravní nehody již nebyli v době příjezdu jednotky na místě události 
přítomni. Proto se jednotka vrátila zpět na základnu. Jednotka spolupracovala s JPO 
HZS ČR ze stanice Dobruška, JSDH Orlické Záhoří a Policií ČR. Událost se obešla 
bez zranění. Čas jízdy k události byl negativně ovlivněn dopravní situací v Deštném  
v Orlických horách a na Šerlichu.
– Dne 19. 2. 2019 ve 21. 38 h hasiči vyjeli k dopravní nehodě jednoho osobního au-
tomobilu, které dostalo na zledovatělé silnici smyk a následně narazilo do stromu  
v příkopě mimo komunikaci směr Sedloňov – Bystré v O. h. Ve vozidle cestovaly dvě 
osoby, které se nacházely v době příjezdu již mimo vozidlo. Obě osoby zdravotnická 
záchranná služba ošetřila a odvezla do nemocnice. Po celou dobu řídili hasiči provoz. 
Spolupráce s PS Dobruška a Policií ČR.
– Dne 9. 3. 2019 ve 22.15 h jednotka vyslána na odstranění spadlého stromu na silni-
ci Deštné - Skuhrov n. B. Prvotním průzkumem byl zjištěn menší strom, který tvořil 
překážku asi do poloviny vozovky. Strom byl pomocí motorové pily rozřezán a ukli-
zen. Projíždějícími občany byl nahlášen ještě jeden strom dále na cestě směr Skuhrov 
n. B. Jednotka se přesunula na další místo události, kde už zasahovali kolegové z PS 
Rychnov n. K. Tam se nacházel mohutný smrk přes celou komunikaci. Pomocí dvou 
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motorových pil a navijáku byl strom odstraněn a komunikace zprůjezdněna. Po celou 
dobu zásahu řídili hasiči dopravu. JSDH

Výroční Valná hroMada sdh obce deštné V o. h. za rok 2018
 Zahájení

Vážení přátelé, vážení hosté,
skoro na den přesně, vás tu všechny po roce srdečně vítám na výroční valné hro-

madě sboru dobrovolných hasičů obce Deštné v Orlických horách, abychom společně 
shrnuli a zhodnotili uplynulý rok. 

Pro začátek mi dovolte, abych mezi námi přivítal naše vzácné hosty. Jsou jimi paní 
starostka obce Deštné v Orlických horách Alena Křížová, za HZS ČR zde vítám pana 
mjr. Michala Kalouse, z OSH Rychnov nad Kněžnou za námi letos zavítala také paní 
Jitka Martincová a nebyla by snad naše VVH tou pravou VVH, kdybych zde nemohl 
tradičně přivítat pana Petra Hanuše zastupujícího taktéž OSH Rychnov nad Kněžnou 
a paní Janu Hanušovou ze spřáteleného SDH Třebešov.

 Zpráva o činnosti SDH a JSDH v roce 2018 – SDH
Věřím, že pro vás všechny byl uplynulý rok rokem dobrým. Jaký byl pro náš sbor a co 

jsme vše zažili a udělali, si připomeneme v následující zprávě o činnosti sboru. 
V současné době naše členská základna čítá celkem 54 členů, z toho 20 mužů,  

16 žen a 18 dětí. Počet členů je takřka stejný jako v předešlém roce. Pouze se nám tra-
dičně prostřídalo pár dětí, kdy jsme se museli s některými rozloučit a naopak jsme měli 
to potěšení některé zapsat do evidence. 

Výkonný výbor sboru se scházel a pracoval dle aktuálních potřeb. 
Loni jsem si trochu postěžoval na to, že se jako členové málokdy sejdeme. I proto se 

naplánoval společný výlet do vinného sklípku. Ten se podařilo zorganizovat a určitě 
budu hovořit za všechny zúčastněné, že se to náramně povedlo a výborně jsme si to 
užili. Sluší se zde poděkovat Petru Hájkovi, který celý výlet naplánoval a zorganizoval. 
Určitě bychom všichni přivítali, kdyby se opět podařilo nějaký podobný výlet v blízké 
době uspořádat. 

Tradiční zabíjačku jsme tentokrát nedělali, jelikož probíhaly stavební práce na naší 
zbrojnici a kvůli tomu jsme neměli vhodné prostory, abychom ji mohli  udělat.  

Jako starosta sboru jsem se 24. března zúčastnil shromáždění představitelů SDH 
okresu, které proběhlo v Bolehošti a 8. listopadu jsem se zúčastnil porady starostů 
SDH v Opočně. Delegáti sboru se také pravidelně zúčastňovali schůzí 14. okrsku. 

Asi největší změnou v minulém roce byla volba nového starosty SH ČMS, jelikož 
18. srpna 2018 náhle zemřel, pan Ing. Karel Richter, který vykonával funkci starosty 
SH ČMS již od roku 2000.  Volby proběhly 8. listopadu a nově zvoleným starostou SH 
ČMS se stal pan Jan Slámečka. Další novinkou je vydání nových členských průkazů, 
které jste již obdrželi nebo je teprve dostanete. 

Bohužel se dodnes nepodařilo sehnat kronikáře sboru. 
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Při minulé výroční valné hromadě jsem také připomněl, proč byly kdysi zakládá-
ny sbory dobrovolných hasičů, a že se spousta sborů v současnosti ubírá zcela jiným 
směrem. U nás se snažíme držet se toho pomyslného ševcova kopyta a snažíme se být 
nápomocni lidem. Už jsem zde několikrát zmiňoval námi uskutečněné finanční sbírky.  
I letos bych byl velice rád, kdybychom nějakou uspořádali. Nějaké nápady v hlavě mám  
a věřím, že pokud nějakou skutečně uspořádáme, že se do ní všichni zapojíme a udělá-
me zase něco užitečného. Pokud byste o někom věděli, komu by se dalo takto pomoci, 
určitě se o tom můžeme pobavit.

V uplynulém roce se podařilo dokončit plánovanou akci na posílení bezpečnosti v čp. 
433 – DPSce. Byla to akce obce Deštné v O.h., na které jsme se také podíleli. Konkrétně 
se jedná o kompletní výměnu dveřních zámků v celé budově a zavedení systému gene-
rálních klíčů. Usnadní se tak vstup hasičů do bytových jednotek v případě nutnosti. Do 
této akce patří také vybavení bytových jednotek a společných prostor požárními hlásiči.  
V současné době to funguje tak, že vyhlášení poplachu je oznámeno pomocí SMS 
členům výjezdové jednotky a ti následně konkrétní místo zkontrolují. Došlo zde již  
k desítkám případů, kdy byl poplach vyhlášen, naštěstí se nikdy nejednalo o nic vážné-
ho. Aby celá tato akce byla dovedena do úplné dokonalosti, bude obyvatelům DPSky 
umožněn nákup speciálních náramků, pomocí kterých si budou moci v případě nouze 
přivolat pomoc. Systém by fungoval stejně jako v případě požárních hlásičů, tedy ode-
sláním oznamovacích SMS členům výjezdové jednotky. Nakonec ještě jedno vylepše-
ní, konkrétně se bude jednat o vybavení všech bytových jednotek takzvanými senior-
skými kartami, ve kterých budou uvedeny všechny potřebné informace o ubytovaných 
lidech. Lékaři či záchranáři tak budou poskytnuty okamžité informace o iniciálách, 
kontaktech na příbuzné, nemocech či lécích, které dotyčný užívá. Tyto karty se již na 
mnoha místech republiky využívají a mnohdy napomohly k rychlejšímu a kvalitnější-
mu ošetření pacienta.

Jako každý rok i vloni jsme se podíleli na několika kulturních akcích, které se v naší 
obci pořádaly. Zde je výčet několika z nich.

Akce pořádané obcí :
• Kačenčino loučení s létem – účast členů, kteří ztvárnili pohádkové bytosti
• Tavení skla dřevem – zajištění občerstvení
• Ukliďme Česko (tato akce se nekonala pro nepřízeň počasí)
• 21. července byla ve spolupráci s obcí uskutečněna připomínková akce nazvaná  
 „20 let od povodní a hasiči v novém“, kdy jsme si připomněli právě 20. výročí od  
 povodní, které postihly naši obec. Při této příležitosti byla také slavnostně otevře- 
 na přístavba hasičské zbrojnice a předveden náš nový zásahový automobil Merce- 
 des Sprinter. Tomu se ale budeme věnovat později.

Akce pořádané Základní a mateřskou školou Deštné v O. h.:
• Dětský den, kdy se dětem i personálu nasimuloval požár zakouřením školních  
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 prostor a byla provedena evakuace všech lidí ze školy. 
• Dušičkový průvod s lampiony – účast dětí kolektivu mladých hasičů a finanční  
 zajištění občertsvení

Bohužel jsme se v loňském roce nezúčastnili žádné hasičské soutěže, a to ani té okr-
skové. Hned z kraje roku, když se řešil termín okrskové soutěže, jsme avizovali, že se 
nám 19. květen nehodí. Jiný vhodný termín pro konání soutěže však nebyl nalezen, 
a tak se to tentokrát muselo obejít bez nás. Mrzí mě také, že jsme se nezúčastnili ani 
tradiční soutěže o Třebešovského beránka. Po dlouhých diskuzích jsme se rozhodli, že 
tato soutěž již není pro nás a naši techniku zcela vhodná, a tak jsme po jedenácti letech 
poprvé do Třebešova nezavítali. Snad tím ale naše přátelské vztahy s tamním sborem 
nebudou dotčeny. 

 Mladí hasiči
Jak již bylo řečeno výše, v loňském roce se začalo s přístavbou garáže hasičské zbroj-

nice. Většinu věcí jsme museli z garáží přestěhovat, kam se jen dalo a mnohdy jsme 
ani nevěděli, kde se co nachází. Hlavně z toho důvodu, jsme museli vzdát také účast 
na druhém kole hry Plamen. Nebylo prostě možné se kvalitně připravit na soutěž,  
a proto jsme se takto rozhodli a na soutěž nejeli. Hodně nás to mrzelo, protože jsme  
s dětmi poctivě pracovali celou zimu v tělocvičně a jakmile nám to naše horské přírod-
ní podmínky dovolily, tak také venku. 

V tréninku jsme ale nepolevili a pomalu se začali připravovat na další ročník hry Pla-
men, a to zahajovací soutěž v ZPV, která se konala 6. října v Lukavici. Postavili jsme po 
jedné hlídce v kategorii mladších i starších. Zvláště ti v mladší kategorii, neměli se soutě-
ží většinou žádnou zkušenost. I tak ale statečně bojovali a vybojovali konečné 21. místo. 
Velkou radost nám udělali mladí hasiči v kategorii starších, kteří skončili na velice pěk-
ném 8. místě. Toto umístění, v tak nabité konkurenci, považujeme za velice povedené. 
Uvidíme, jak se jim bude dařit v jarním druhém kole soutěže, na které se v nejbližší době 
začneme připravovat opět v tělocvičně. Zde bych chtěl poděkovat vedoucím kolektivu 
mladých hasičů za jejich poctivou a náročnou práci.

 JSDH
Členové výjezdové jednotky se jakožto každý rok pravidelně scházeli každé pondělí 

po páté hodině odpolední. V loňském roce se z výjezdové jednotky na vlastní žádost ne-
chal vyřadit p. Ladislav Zářecký, který působil v jednotce celých 44 let. Tímto bych mu 
touto cestou chtěl poděkovat za dlouholetou práci pro jednotku. Zhruba ve stejné době 
do jednotky nastoupil Jakub Hájek. Stejně i nadále bojujeme s nedostatkem aktivních 
členů v zásahové jednotce. A proto je tato problematika stále jako jeden z hlavních úkolů 
pro letošní rok. 

 Tyto pondělky se školilo, prováděla se různá cvičení, různé práce pro obec, údržba 
techniky atd. I v minulém roce jednotka disponovala třemi zásahovými vozidly. Cister-
ny zůstaly stejné, změna nastala u dopravního vozidla. Cas 20 na podvozku Tatra Ter-
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no, Cas 24 Škoda RTHP (Trambus) a DA Mercedes sprinter. Z menší techniky jen malý 
výběr např. hydraulické vyprošťovací zařízení LUKAS, 2x motorová pila Husqvarna,  
2x přenosná elektrocentrála, plovoucí čerpadlo, přetlakový ventilátor a mnoho dalšího. 
Všechna tato technika je různě nainstalována v zásahových vozidlech.

 Výjezdů bylo v minulém roce 63.  43x technická pomoc (především spadlé stromy, 
nouzové otevírání bytů atd.). 10x požár (opět za zmínku stojí spolupráce s polskými 
kolegy v obci Lasowka, kde hořela tentokrát rekreační chata). 8x dopravní nehoda (nic 
extra), 1x ostatní pomoc a 1x planý poplach. Vyšší počet výjezdů hlavně zapříčinil břez-
nový víkendový vítr, kdy se za tento víkend vyjíždělo celkem dvacetkrát.

 Dále jsme se zúčastnili se zásahovým vozidlem několika ukázek, a to práce s pěnou, 
vyprošťování z havarovaných vozidel, různé ukázky hašení a atd.

 V minulém roce se dokončili dva dotační projekty, o které obec požádala. Jedná se 
o přístavbu hasičské zbrojnice a nákup nového dopravního automobilu. Přístavba se 
skládá ze stavby třetí garáže, šatny a sociálního zařízení pro jednotku a sušící věže na 
hadice. Nový dopravní automobil Mercedes Sprinter nahradil zastaralé vozidlo VW 
Transporter.

Nemalý podíl jak na financování, ale hlavně na práci s oběma projekty má samotná 
obec, v čele s paní starostkou Alenou Křížovou. Už jenom to, že se pustila do dvou pro-
jektů najednou, je velice obdivuhodné, a chtěl bych jí tímto jménem celé jednotky velice 
poděkovat, protože bez jejího úsilí by se nic takového neuskutečnilo. Bylo to spoustu 
hodin práce, ale také hodně nervů, protože vše nešlo vždy tak, jak by mělo. 

 Spolupráce s vedením obce je i nadále na velmi vysoké a kvalitní úrovni, což právě 
dokládají výše uvedené projekty, a doufám, že tomu bude i v budoucnu.

 Plán činnosti SDH pro rok 2019
• Sběr železného šrotu a vysloužilého elektroodpadu
• Údržba požární nádrže, techniky a hasičské zbrojnice
• Spolupráce při kulturních akcích konaných v obci
• Nábor nových mladých hasičů a aktivních členů SDH
• Volba do funkce kronikáře
• Zorganizovat společné výlety a akce jak pro děti, tak také pro dospělé členy
• Pořízení nových technických prostředků a nové výbavy 
• Aktivně pracovat v kolektivu mladých hasičů a zúčastňovat se soutěží
• Účast delegátů sboru na shromážděních představitelů SDH okresu a schůzích 
 okrsku

 Ocenění
Po celý loňský rok jsme si všichni připomínali výročí 100 let založení samostatné čes-

koslovenské republiky. K tomuto vzácnému výročí byly vydány pamětní medaile a my 
se rozhodli, že jimi obdarujeme některé naše členy, kteří ve sboru působí už opravdu 
dlouhá léta, konkrétně více jak 40 let. Prosím jmenované, aby předstoupily.
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• Karel Janeček – 44 let
• Pavel Bural – 47 let
• Ladislav Zářecký – 47 let
• Stanislav Havel – 49 let
• Josef Hrnčíř – 56 let

Rád bych předal ještě jednu medaili, a to naší paní starostce Aleně Křížové, jako po-
děkování za velice vstřícný přístup k nám, k hasičům. Je jasné, že bez jejího přičinění 
bychom nebyli tam, kde jsme dnes.

 Závěr
Na závěr chci poděkovat všem, kteří se během uplynulého roku aktivně zapojili do 

různých prací a akcí. Zvláště pak členkám, které se starají o obsluhu a udržování kultur-
ní místnosti, vedoucím kolektivu mladých hasičů za jejich obětavou a příkladnou práci 
i mladým hasičům za jejich přístup a reprezentaci našeho sboru. Samozřejmě také čle-
nům výjezdové jednotky, kteří se podílejí na absolutní většině aktivit sboru. Velice si také 
považuji přístupu a spolupráce obce Deštné v Orlických horách v čele s paní starostkou. 

Na konec dnešní výroční valné hromady, bych vám chtěl poděkovat za vaši hojnou 
účast a dodatečně popřát do toho nastávajícího roku hlavně zdraví, spokojenost, úspě-
chy v osobním i profesním životě i notnou dávku štěstí. 

Děkuji vám za pozornost. Přeji vám příjemnou zábavu a dobrou chuť. 
Jaromír Meier, starosta SDH Deštné v O. h.

Ze zdravotnictví

 Praktická lékařka pro děti a dorost MUDr. Alena Remešová oznamuje, že  
od 1. 4. 2019 bude pracovat kromě dosavadních ordinací (Deštné v O. h., Olešnice v O. 
h., Orlické Záhoří a Rokytnice v O. h.) ještě v Jablonném nad Orlicí. Dojde k následují-
cí úpravě ordinační doby:
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škoda auto předala dVa Vozy kodiaQ záchranné službě

 ŠKODA AUTO darovala Zdravotnické záchranné službě Královéhradeckého kraje 
dva nové vozy ŠKODA KODIAQ, které budou sloužit v nejbližším okolí jejích výrob-
ních závodů: v Rychnově nad Kněžnou a v Trutnově.

Zdravotnickému nadačnímu fondu města Rychnov nad Kněžnou společnost také 
poskytne finanční dar ve výši 1 000 000 Kč, který bude využit pro potřeby místní ne-
mocnice. V rámci aktivit v oblasti společenské odpovědnosti nedávno ŠKODA AUTO 
předala vozy či finančně přispěla i sociálním službám v regionu a Městské policii  
v Rychnově nad Kněžnou. Zdroj: ŠKODA AUTO

ZUBNÍ POHOTOVOST – ROZPIS SLUŽEB

datum jméno lékaře adresa ordinace telefon

27.4. MUDr. Plšková Ivona Svatohavelská 266 , 
Rychnov nad Kněžnou

494 534 841

28.4. MUDr. Podolská Jana poliklinika, Mírové nám. 88, 
Týniště nad Orlicí

494 371 783

1.5. MUDr. Přibylová Marta Komenského 209, Častolovice 494 322 706
4.5. MUDr. Pokorná Věra Jana Pitry 448, Opočno 494 667 628
5.5. MUDr. Pokorná 

Jaroslava
poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 697

8.5. MUDr. Seidlová 
Zdenka

Skuhrov nad Bělou 17 494 598 205

11.5. MUDr. Skřičková 
Zdena

poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 695

12.5. MUDr. Stejskalová 
Věra

zdrav. středisko Kout 566, 
Borohrádek

494 381 263

18.5. MUDr. Sudová 
Simona

poliklinika, Mírové nám. 88, 
Týniště nad Orlicí

494 371 031

19.5. MUDr. Světlík Filip Tyršova 515, Opočno 777 667 353
25.5. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 693
26.5. MUDr. Tancurinová 

Jana
Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk 736 419 151

1.6. MUDr. Tomanová 
Libuše

poliklinika, Mírové nám. 88, 
Týniště nad Orlicí

494 542 102

2.6. MDDr. Učňová Petra Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 721 200 244

ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 8:00–12:00 hodin
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Ze sportu
pilates
 Pilates je lehké a účinné cvičení, které nám dává posílit a formovat tělo, protáhnout 
a uvolnit se.

Cvičení je zaměřeno na cílené protažení a zlepšení pohyblivosti celého těla, počínaje 
krční páteří, rameními vazy, horní končetiny, bederní oblast a dolní končetiny. Velká 
část cviků je totožná s cviky v rehabilitačních zařízeních.

Cvičení Pilates obnovuje přirozenou rovnováhu svalů, postupně upravuje deformity, 
které vznikají například jednotvárnou prací v určité pozici, zeslabení břišních svalů, 
zkrácení kloubních vazů a postupné zhoršování pohyblivosti páteře. 

Celé cvičení je prováděno v rytmu dechu, kde správné dýchání u každého cviku na-
pomáhá ke zlepšení jeho účinnosti.

Pilates  nemá věkové omezení, od  dětí až po  seniory. U starších cvičenců je brán 
ohled na určitá omezení, například endoprotéza kyčelního kloubu, případně určité 
omezení v oblasti bederní nebo krční páteře. V těchto případech cvičenec cviky provádí 
v rozsahu, které má doporučené svým lékařem, nebo je vynechá a cvičí cviky, které má 
doporučeny.

Cvičení se koná v tělocvičně místní ZŠ v Deštném, a to vždy v úterý od 18:00 do 19:00 
hod.

Na cvičení je nutno si přinést podložku (karimatku) a větší ručník, oblečení stačí vol-
né, pružné, v zimním období více vrstev, jelikož v tělocvičně je dosti chladno, na nohy 
silné ponožky nebo cvičky.

Případné dotazy: volejte na číslo 602411181. Hlaváček Jan

FK Deštné

FK Deštné

FK Deštné

FK Deštné FK Deštné

FK Deštné

L
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fotbal

 Vedení fotbalového klubu FK Deštné v Orlických ho-
rách odpovědělo na několik otázek.

Kdy jste začali s přípravou a jak jste s ní spokojený?
„Přípravu jsme letos zahájili již 4. 1. tréninky v tělocvičně, které byly každý pátek. 

Od 15. 2. jsme se přesunuli z tělocvičny na umělou trávu, kde příprava pokračuje až do 
dnešního dne. Začátek byl slušný, ale trápí nás malá účast.“

Na co jste se v přípravě zaměřili nejvíce?
„V přípravě jsme se nejvíce zaměřili na hru s míčem. Přestávka je dlouhá a míč klu-

kům chybí nejvíce.“

Co musíte oproti podzimní části zlepšit?
„Oproti podzimní části se budeme společně snažit zapracovat na obranné fázi celé-

ho mužstva. Jelikož v obranné fázi máme jako tým obrovské rezervy.“

Kolik přípravných zápasů jste odehráli a s jakými výsledky?
„V zimní přestávce máme naplánované celkem tři přípravná utkání Slavia HK “B” 

výhra 8:4, Velká Jesenice prohra 0:5, Dolany 23.3.“

Jaké změny v kádru proběhly během zimní přestávky - odchody - příchody?
„Změn moc neproběhlo, ale zato byly zásadní.  Nové Město nad Metují odešli posílit 

dva hráči:  Lukáš Macháček a Zdenek Lanta (v jejichž návrat doufáme pro podzim-
ní část sezony nové), a na odchodu je i Luboš Kujal, který se vrací do svých rodných 
Libčan. Z Mezilesí k nám přichází hráč Jakub Škoda a z České Skalice Jiří Koza. Do-
mluvili jsme se na prodloužení spolupráce s Lukášem Levým z nedaleké Rokytnice. 
Na poslední chvíli jsme uvolnili na hostování brankáře Jirku Podstatu, který odchází 
vypomoci Novému Hradci.“

Realizační tým zůstává ve stejném složení?
„Realizační tým již od podzimu spolupracuje ve stejném složení.“

Kdo by měl patřit mezi opory a na koho budete spoléhat?
„Nechtěl bych jmenovat jednotlivé hráče, protože my budeme spoléhat na partu, 

která zde převládá. Ale vyzdvihl bych tedy alespoň jednoho, je jím Michal Tuček, jenž 
se pro jarní část stává kapitánem mužstva a my pevně věříme, že tým půjde za ním.“

Tipnete si vítěze okresního přeboru a sestupující?
„Nechtěl bych nikoho tipovat, soutěž je ještě dlouhá a tudíž je ve hře dost bodů. Vě-

řím, že i my potrápíme soupeře z vyšších míst a nebudeme se na konci bát sestupu.“

FK Deštné

FK Deštné

FK Deštné

FK Deštné FK Deštné

FK Deštné

L
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Co je vaším cílem v jarní části a co byste vzkázal fanouškům?
„Chtěli bychom zapracovat nově příchozí hráče a už hned od začátku se soustře-

dit na naši hru, kterou bychom se chtěli prezentovat. Naše hra by měla být pro diváky 
atraktivní s velkou porcí golů, protože to je přeci to ,proč na nás lidi chodí. 
 Vedeni klubu

oddíl alpského lyžoVání tJ sokol deštné V o.h. 

– neJúspěšněJší reprezentant oddílu toMáš klinský 
 Tentokrát bude náš článek jiný než obvykle. Rozhodli 
jsme se, že se v tomto čísle budeme věnovat pouze našemu 
nejlepšímu závodníkovi a jeho úspěchům. Tímto závod-
níkem je Tomáš Klinský, posledním rokem věkem junior, 
který je v současné době nejúspěšnějším závodníkem naše-
ho oddílu, a je tedy velkým vzorem a inspirací pro všechny 
naše malé i větší závodníky. 

 30.3  sobota 16.30 Deštné Zdelov : UMT Dobruška

 7.4. neděle 16.30 Kostelec B Deštné : hřiště Zdelov

13.4. sobota 16.30 Vamberk A Deštné :

20.4. sobota 16.30 Deštné Borohrádek :

27.4. sobota volno volno :

4.5. sobota 17.00 Deštné K. Lhota A :

12.5. neděle 17.00 Petrovice Deštné :

18.5. sobota 17.00 Deštné Žďár :

26.5. neděle 17.00 Rychnov Deštné : UMT

1.6 sobota 17.00 Deštné Křivice :

8.6. sobota 17.00 Dobruška B Deštné :

15.6. sobota 17.00 Deštné Černíkovice :
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Tomáš je členem našeho oddílu 
od svých pěti let, vyrůstal zde a tré-
noval a stále trénuje na deštenských 
sjezdovkách. Pochází z lyžařské 
rodiny. K lyžování ho přivedli jeho 
rodiče, taktéž dlouholetí členové 
našeho oddílu a TJ Sokol Deštné  
v O. h. – jeho matka Romana Klin-
ská, za svobodna Stejskalová, bývalá 
vynikající lyžařka a česká reprezen-
tantka a jeho otec Tomáš Klinský, 
několikanásobný mistr světa v jízdě 
na skibobech. Vynikajícím lyžařem, 
zejména v žákovských letech, byl  
i jeho strýc Petr Stejskal, který je 
rovněž členem našeho oddílu. 

Už od svých žákovských 
let je pravidelně členem čes-
kých reprezentačních výběrů  

a úspěšně reprezentuje naši republiku, ale i náš oddíl na zahraničních závodech.  
V žákovských letech to byly za všechny např. závody ve švédském Taernaby, kanad-
ském Whistleru či neoficiální žákovské mistrovství světa Trofeo Topolino. Od junior-
ských let se pravidelně účastní FIS závodů v zahraničí a neustále se snaží zdokona-
lovat a zlepšovat a tomu podřizuje i svou přípravu. Jako mladší junior strávil jedno 
celé léto na Novém Zélandu, kde trénoval a závodil. Protože se začal specializovat 
na rychlostní disciplíny, už podruhé absolvoval přípravu v chilských Andách spo-
lečně s týmem Ester Ledecké a dalšími našimi reprezentanty. Letos v létě se mu 
dokonce podařilo medailové umístění na závodech v Chile ve své „nejslabší“ disci-
plíně, a to ve slalomu. Letošní sezóna mu nachystala několik vrcholných podniků,  
a proto byla mimořádně náročná.

Tomáš Klinský už na podzim věděl, že má před sebou asi nejnáročnější sezonu  
v kariéře. Závodní kolotoč rozjel v italské Val Gardeně úvodními sjezdy a super G a tra-
dičně se mu zde dařilo. Zde si vyjel nominaci na Mistrovství světa mužů ve švédském 
Aare. Nominaci na Mistrovství světa juniorů v Itálii měl již vyjetou z minulého roku. 
Následně se s trenérem rozhodli, že jako první start ve světovém poháru zvolí legen-
dární Wengen. Tento křest ohněm se uskutečnil koncem ledna a po slibných výsledcích 
z tréninků Tomáš svůj první svěťákový závod po pádu v dolní části trati nedokončil. 

Po návratu a krátkém tréninku se ve Špindlerově Mlýně uskutečnilo Mistrovství 
republiky v rychlostních disciplínách, kde skončil jak v super G, tak ve sjezdu těsně 
4. v dospělých, ovšem v juniorech to znamenalo dvě stříbrné medaile. Perličkou je, že 
všechny závody absolvoval s poraněným palcem a rukou v sádře. 
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Ze Špindlerova Mlýna odcestoval do dějiště MS v Aare, kde absolvoval komplet 
rychlostní program a alpskou kombinaci. Velmi náročné super G dokončil jako nej-
lepší z Čechů na 39. místě. Ve sjezdu skončil na 48. místě s příznivou ztrátou 3,74s za 
vítězným Kjetilem Jansrudem. Sjezd do alpské kombinace nedokončil po krkolomném 
skoku, který bravurně ustál. Na tomto MS se o všechny reprezentanty a reprezentant-
ky po celou dobu starala jako fyzioterapeutka Nikola Klinská, Tomášova sestra a tak-
též dlouholetá členka našeho oddílu a bývalá závodnice. 

Ze Švédska se Tomáš přesunul přímo do dějiště MS juniorů, do italské Pozza di Fa-
ssa, kde měl opět absolvovat kompletní rychlostní program. Smůlou bylo, že si s sebou 
ze Švédska přivezl virózu, která nepříznivě ovlivnila jeho výkony na jeho posledním 
juniorském mistrovství. 

Z Itálie se pak náš závodník přesouval vládním speciálem společně s celou aka-
demickou výpravou do dějiště 29. Zimní světové univerziády až na Sibiř, do ruského 
Krasnoyarsku. Zde Tomáš absolvoval kompletní program. V super G získal stříbrnou 
medaili, která nakonec byla jedinou medailí pro alpské disciplíny. Dalšího výrazného 
úspěchu dosáhl v alpské kombinaci, kde po první z disciplín dokonce vedl, po druhé 
obsadil šestou příčku. Třešničkou na dortu bylo, že si v Rusku vyjel v super G své nej-
lepší FIS body (průměr 23,60). 

Nyní Tomáše čeká opět Mistrovství ČR, tentokrát v točivých disciplínách, které se 
koná v době uzávěrky tohoto čísla ve Špindlerově Mlýně (druhá polovina března).

Oceněním jeho sportovních úspěchů jsou i jeho nominace na Sportovce roku 2018. 
Byl nominován na Nejúspěšnějšího sportovce okresu Rychnov nad Kněžnou za rok 
2018, kde se v kategorii „dorost-junior jednotlivci“ umístil druhý za Janem Kopeckým, 
mistrem světa v rallye, a také na Nejúspěšnějšího sportovce Královéhradeckého kraje 
za rok 2018 v „Kategorii nejúspěšnějších jednotlivců - dospělí“. Výsledky této ankety 
ještě nebyly v době psaní tohoto článku známy.

Ať je to tak či onak, my všichni v našem oddíle jsme na Toma hrdí a fandíme mu  
a přejeme hodně dalších lyžařských úspěchů v jeho závodnické kariéře.

V dalším čísle se budeme věnovat našim dalším malým i větším závodníkům, jejich 
úspěchům, vyhodnocení uplynulé sezóny i zhodnocení námi pořádaných závodů.

Na závěr chceme sdělit, že naše přípravné družstvo se krásně rozrůstá a momen-
tálně čítá asi 20 dětí, takže je tu už vynikající parta dětí, které se baví lyžováním.  
A neustále přijímáme do našich řad nové závoďáky, a to už od ročníku narození 2014, 
takže neváhejte a přihlaste se, pokud máte lyžování rádi (kontakt: Radka Jakoubková 
na www.tjdestne.cz). Radka Jakoubková a Nikola Klinská

ski klub deštné V orlických horách – oddíl alpského lyžoVání 
 Letošní sezóna našeho lyžařského klubu byla velice úspěšná. Do závodění se zapoji-
lo všech 29 dětí, které jsou členy Svazu lyžování České republiky. 

Nejúspěšnější kategorií byli předžáci, kteří slavili vítězství a spoustu pódiových 
umístění v nejprestižnějším poháru v České republice-HEAD CUPU. Těchto 9 závodů 
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jsme se účastnili v počtu 10 dětí. Nejúspěšnější byl Adam Cuthbert, Tobiáš Nebeský  
a Jonáš Kratochvíl, kteří vyhráli a přidali další pódiová umístění. Výborně v tomto po-
háru jezdili i další závodníci, Beáta a Štěpán Krejčí, Ester Galková, Eliška Solarová, 
Dominik Vlk, Beáta Kratochvílová. V hodnocení oddílů byl Ski klub na průběžném  
2. místě (nejsou známy ještě konečné výsledky). 

Dalším pohárem, kterého se účastníme je ORLICKÝ POHÁR. V tomto poháru mo-
hou startovat všichni závodníci od 7 let. Pohár obsahuje 6 závodů. My jsme se účastnili 
v maximálním možném počtu 20-21 závodníků, v hodnocení oddílů jsme měli největší 
účast. V tomto poháru jsme sbírali také vítězství a pódiová umístění zásluhou Emy He-
jdukové, Jonáše Kratochvíla, Tobiáše Nebeského, Matyáše Nebeského, Adély Šormo-
vé, Beáty Krejčí. Krásná umístění do 10. místa mělo hodně dalších našich závodníků 
Štěpán Krejčí, Roman Štancl, Ester Galková, Dominik Vlk, Honza Friede. 

V kategorii žáků jsou hlavními závody Pohár Nokian Cup (republikové kontrolní 
závody) a Mistrovství republiky. Na těchto vícedenních závodech nás reprezentovali 
Adéla Šormová, Matyáš Nebeský, Ema Hejduková. V těžké konkurenci jsme se určitě 
neztratili a zajeli solidní umístění ve 2. desítce pořadí. Také jsme se účastnili komplet-
ního programu Mistrovství republiky, kde asi nejlepším výsledkem byl postup Matyá-
še do finále vyřazovacího závodu.

V kategorii juniorů jsme letos měli jediného zástupce Denisu Jansovou, která se 
srdnatě prala a sbírala body v soutěžích FIS V Česku a v zahraničí. Asi největším úspě-
chem bylo 20. místo na Mistrovství republiky ve slalomu.
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V letošní sezóně se nám potvrdilo, že široká základna malých dětí je největším úspě-
chem fungování našeho klubu. Čas běží velice rychle a z malých dětí se stávají postup-
ně zkušení závodníci, kteří doplňují další kategorie. Široká základna s podílem dětí  
v každé kategorii umožňuje přenášení zkušeností od starších k malým dětem. Napo-
máháme tomu, že se snažíme trénovat i na společných trénincích. Tomáš Nebeský

oddíl skiboby tJ sokol deštné V o.h.
 Dovolte,  abych Vás krátce seznámil s  činností  oddílu skiboby. Mezi současné nejlepší 
závodníky  oddílu patří Pavel Číháček, Aneta Havlíčková a Michal Pásler. Všichni jsou 
zařazeni do reprezentačního  družstva ČR. Pavel Číháček skončil ve světovém poháru 
za rok 2018 – 2019 na druhém místě, Michal Pásler skončil ve světovém poháru na cel-
kovém 11. místě a Aneta Havlíčková skončila ve světovém poháru na celkovém druhém 
místě. Pavel Číháček celou sezonu zakončil na MS v jízdě na skibobu v rakouském  Na-
ssfeldu, kde vyhrál celkem tři závody – super G, slalom a obří slalom. Stal se tedy i ví-
tězem kombinace. Rovněž Aneta Havlíčková si vedla velice dobře, na MS byla dvakrát 
druhá a jednou první  a  v kombinaci skončila na prvním místě. Tímto jim patří velký 
dík za reprezentaci nejen ČR, ale i oddílu TJ Deštné v O. h. Celkem výprava ČR na MS  
v Nassfeldu získala 20 zlatých, 11 stříbrných a 6 bronzových medailí. 

Mimo světový pohár a MS se jezdily také závody Českého poháru, kde v mužích na 
celkovém  3. místě skončil Michal Pásler, v ženách na 6. místě Karolína Michelová,  
v žácích na 1. místě Jiří Lesák, v žákyních na 2. místě Markéta Skaláková a na 3. místě 
Eliška Skaláková. V seniorech byl  na 7. místě Jiří Lesák, na 9. místě se shodně umístili 
Aleš Skalák a Petr Kaufman. Tímto děkuji za reprezentaci všech závodníků oddílu - ski-
bobistům, kteří se zúčastnili závodů nejen ve světovém poháru, ale i na MS  a  Českého  
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poháru. Dále bych chtěl poděkovat vedení oddílu lyžařů, které nám v několika případech 
zapůjčilo na dopravu závodníků  jejich  vozidlo. Předseda  oddílu  Jan Pásler

XXiii. šediVáčkůV long V roce 2019 souhrnně

 V posledním týdnu ledna 2019 se po třiadvacáté do Deštného v Orlických horách 
sjelo více než 100 musherů z osmi evropských zemí ke čtyřetapovému závodu na 200 
km, nebo k pětietapovému závodu na 300 km. Po sedmé se zúčastnili i bikeři. XXIII. 
ročník ŠEDIVÁČKOVA LONGU slavnostně zahájil hejtman Královéhradeckého kra-
je, PhDr. Jiří Štěpán.

Podmínky pro přípravu tratí byly náročné – kromě nezvyklého množství sněhu bylo  
v některých úsecích hodně padlých stromů. Přemrzlý sníh způsobil obtíže i závodní-
kům, jejich psům a také bikerům. I přes skutečnost, že polovina tratí byla upravena 
rolbou a druhá polovina sněžnými skútry, zůstal sníh na trati stále sypký, a tak psí 
spřežení, musheři a zejména cyklisté museli vydat velmi mnoho energie.

Závod v kategorii Superlong, jehož délka v tomto ročníku dosáhla 348 km dokončily  
v pěti etapách jen tři spřežení ze dvanácti startujících. Z původně startujících šesti bi-
kerů dojel všech pět etap jediný – Milan Sunkovský (CZ) v celkovém čase 36:09:51.  
Z musherů byl nejrychlejší Roman Habásko (CZ), který dojel pět etap v čase 27:42:52.

Délka tratí čtyřetapového závodu ve XXIII. ročníku ŠEDIVÁČKOVA LONGU činila 
210 km, pro kategorie skjeringu a biku pak 201 km. V tomto závodě startovalo celkem 
94 musherů a 10 bikerů. Všechny etapy dokončilo pouze 42 psích spřežení a 5 bikerů. 
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Nejkratšího času docílil Petr Kolář (CZ), který v kategorii skjeringu zajel čtyři etapy 
za 16:14:04. Obtížnost tohoto ročníku ŠEDIVÁČKOVA LONGU byla patrná i z nejdel-
ších časů, které u některých závodníků přesahovaly 30 hodin.

V průběhu tohoto ročníku ŠEDIVÁČKOVA LONGU se kladně projevily dlouhole-
té zkušenosti jeho organizátorů. Znovu se potvrdila všechna „nej“ ŠEDIVÁČKOVA 
LONGU: Největší obtížnost ukázal fakt, že celý závod dokončilo pouze 42 % star-
tujících. Souhrnné převýšení tratí závodu činilo opět více než 10 000 m, oblíbenost 
závodu ukazuje skutečnost, že se limit počtu přihlášených naplnil už 4 měsíce před 
závodem a „na čekačce“ se registrovalo více než 30 dalších zájemců. Popularita ŠE-
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DIVÁČKOVA LONGU se projevila při jeho XXIII. ročníku i zvýšeným zájmem médií. 
Několikrát se o závod zajímal ČRo i česká a slovenská televize. Na  webu a Fb nalezne-
te odkazy na fotografie, články a videa v četných lokálních, celostátních i zahraničních 
médiích. Reportáž Davida W. Cerneho s videem i fotografiemi Martina Divíška, Gab-
riela Kuchty i Petra Davida Joska se dostaly prostřednictvím jejich agentur do celého 
světa. U vybraných fotografií jsme již získali souhlas autorů s využitím pro propagaci 
dalších ročníků.

V letošním ročníku se ještě zvýšil stupeň zabezpečení ŠEDIVÁČKOVA LONGU 
– účastnící Superlong závodu byli sledováni pomocí GPS. Osvědčilo se i pravidelné 
školení členů organizačního týmu – nejen příprava, značení, údržba a čištění tratí, ale  
i samotný průběh všech etap a povinný bivak se tak podařilo zabezpečit bez kompli-
kací a kolizí. 

Všem dobrovolníkům z týmu za to patří velký dík! Až u vás skončí „suchý únor“, 
dejte si s námi „Na prašan“ a na XXIV. ročník ŠEDIVÁČKOVA LONGU.

 Zdroj: http//czechlongtrail.com
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orlický Maraton 2.- 3. 2. 2019, prestižní záVod V běhu na lyžích

 O prvním únorovém víkendu ožilo Deštné v Orlických horách již 35. Orlickým ma-
ratonem. Členitý terén dal závodníkům pořádně zabrat a jen těžko nacházeli místo, 
kde by si mohli dovolit trochu odpočinku. Ale právě podhorské louky zapadané sně-
hem a náročnější běžecké tratě jsou to, co závodníky nejvíce láká. 

Orlický maraton je nedílnou součástí seriálu Ski Tour, ve kterém se utkává elitní 
špička s rekreačními  „laufaři“. 

Hlavní závod byl vypsán na distanci čtyřiceti kilometrů. 
Zdroj: www.ski-tour.cz/orlicky-maraton
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Zpravodaj obce Deštné v Orlických horách 
je od roku 2018 k dostání zdarma. 

Pokud jste využívali zasílání zpravodaje poštou, 
po úhradě poštovného vám jej budeme nadále zasílat. 

Deštník si lze objednat:  
osobně na obecním úřadě, 

e-mailem na adrese: obec.destne@onet.cz 
nebo SMS na telefonu: 702 004 318. 

Tak budete mít své číslo zajištěno.

Deštník – zpravodaj obce Deštné v O. h.
Periodický tisk územního samosprávného celku.

Registrován Ministerstvem kultury ČR pod reg. č. MK ČR E 11921
Vychází 4x ročně, náklad jednoho vydání je 300 kusů.

Uzávěrka tohoto vydání byla 15. února,
uzávěrka dalšího čísla je 15. května 2019.

Otištěné příspěvky mohou být stanoviskem autora 
a nemusí vyjadřovat postoje vydavatele!

Redakční rada: Mgr. Lucie Dundová (LuDu), 
Alena Křížová (AK), Lenka Zábranská (LZ).

Adresa redakce: Obecní úřad, 517 91 Deštné v Orlických horách č. 61
tel.: 494 663 187, fax: 494 663 187

e-mail: obec.destne@onet.cz

Vydává obec Deštné v Orlických horách. 
Toto číslo vyšlo v březnu 2019.
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Z KALENDÁŘE DEŠTENSKÝCH AKCÍ

Změna vyhrazena. Bližší informace na plakátech nebo na webových stránkách.

20. 4. 2019 Budkování / Muzeum
21. 4. 2019 Velikonoční tvoření v Krmelci / Kozí chlívek 

19. – 22. 4. 2019 Velikonoční menu / Kozí chlívek
24. 4. 2019 Vlci za dveřemi / Muzeum
27. 4. 2019 Jarní úklid obce/ Obec
30. 4. 2019 Čarodějnice / Na Staré cestě 
15. 5. 2019 Květinový den / ZŠ a MŠ Deštné v O. h., Obec
18. 5. 2019 Zájezd do divadla / Divadlo Palace

24. – 25. 5. 2019 Volby do Evropského parlamentu  / Obecní úřad
26. 5. 2019 Sousedský den / ZŠ a MŠ Deštné v O. h., Muzeum

1. 6. 2019 Kozí den plný her a jarmark šikovných ručiček / Kozí 
chlívek

7. 6. 2019 Vítání občánků / Obecní úřad
13. 6. 2019 Výlet nejen pro seniory / ČR
27. 6. 2019 Školní akademie / ZŠ a MŠ Deštné v O. h.

2. – 4. 8. 2019 Tavení skla dřevem / Muzeum
12. – 16. 8. 2019 Buď kreativní / Muzeum

ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA
DEŠTNÉ V ORLICKÝCH HORÁCH

ZVE VŠECHNY RODIČE NEJMENŠÍCH ŠKOLÁKŮ 

NA 

ZÁPIS DO MATEŘSKÉ ŠKOLY
V 

ÚTERÝ 14. KVĚTNA 2018 OD 15 DO 17 HODIN

K zápisu si prosím přineste občanský průkaz a rodný list dítěte

PŘED ZÁPISEM SI MŮŽETE 
NAŠI MATEŘSKOU ŠKOLU 

PROHLÉDNOUT KAŽDÝ DEN 
OD 7 DO 16 HODIN
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